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سال دهمجزوه عربی   

 

 

:کلمه  

، اَلَّذی  هذه ، ، هُوَ اَینَ؟ ، ةدرسَمَ،  یرٌ، خَ البالطّ اسم:  

  ، لاتَحسَبْ ، تَفَضَّلوا آُنظُرْ ، تَستَکبِرینَ ، ، یَفتَحونَ ناجْاَخرَ ، ذهََبتُ فعل:

، اِنَّ اِلی ، فی ، مَّ، ثُ ، فَ وَحرف:   

«ماده» مؤنث -2« نر» رمذکّ -1:  شود به لحاظ جنس به دو قسمت تقسیم می :اسم  

ممُعلّ ، دحمّمُ ، جُلرَ : حقیقی -الف : رمذکّ -1  

«مذکر می باشند به دلیل نداشتن ة» یتبَ ، قَمَر ، باب : مجازی -ب               

ریم ، اُمّ، مَ طالبة : حقیقی -الف : ثمؤنّ -2  

«به دلیل داشتن ة مؤنث می باشند» ةذَ، نافِ ، شَجَرة مجازی: مدَرسَة -ب              
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: 1 نکته  

، رِجل مؤنث معنوی  یَد ، ناُذُ نَفس و اعضای زوج بدن مانند عَین ، ، ربحَ ، رئ، بِ ، ریح ، دار ، نار ، اَرض مسبه اسامی شَ

 گویند.

الَّتی طَلَعت فی السَّماءِ. الشَّمسهذه  : مثال  

:تست  

الیَّة؟التّ ةفی العِبار سماً جاءَکمَ اِ  

رهْمُ اللهُ بِعذَابٍ.لات فَبَشِّشکِالَّذینَ خَلَقوا لی المُ  

ةاَربَعَ-4      سَبعة  -3     سِتَّة   -2      خَمسَة  -1  

فی العبارة؟ کمَ اِسماً مؤنثاً جاءَ  

هولَةٍ.بِسُ رئالبِ مِن : اُخرُجْ علَبت الغَزالةُ لِلثّقالَ  

اَربَعَة -4لاثة       ثَ -3اِثنان        -2واحد        -1  

 فی اَیِّ عبارةٍ ماجاءَ اِسم ٌ مؤنثٌّ؟

رُ بِنتکَ؟قالَ: ما هُوَ مَه -1  

.اَنتَ تَعیشُ فی اَمنٍ و راحةٍ -2  

.حونَالِبادی الصّاَنَّ الأرضَ یَرِثُها عِ -3  

.ونَ بِالصدّقِلمَدین الَّذینَ یَعوحِّالمُ هذا دینُ -4   

 فی اَیِّ عبارةٍ جاءَ اسمٌ مؤنثٌ؟

.لمٌلا قَ ندی کتابٌ وما عِ -1  

.علِّمَتی فی الصَّفِّاکَتُبُ تمرینَ مُ -2  

ل تَعلَمُ مَن فی البَیت؟هَ -3  

.مَن صدَقََکَ لا مَن صدََّقَکَ صدَیقُکَ -4  

:2نکته   

تشخیص مؤنث یا مذکر بودن آن به مفردش نگاه می کنیم.اگر اسمی جمع باشد برای   

عامطَ ←ةاَطعِمَب / طالِ ← ةبَلَطَسجد / مَ ← ساجدمَزرعة / مَ ←ع مَزارِ : مثال  
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 تست:

 فی اَی ّ عبارةٍ ما جاءَ اسمٌ مؤنّث؟

.بَ سَلمانُ مِنَ الاَلبِسَةتَعَجَّ -1  

.دارِسَ مکانٌ لِلـتَّعلیماِنَّ المَ -2  

.فسینانِ نَئهذاالعمَل لاِطمعَمِلتُ  -3  

.الطِّفلُ یُحِبُّ اُمَّه الحَنونَ -4  

ر(مکسّ-جمع)سالم -3مثنی   -2مفرد   -1به سه دسته تقسیم می شود:اسم به لحاظ عدد    

 جدول اسم:

  مذکر مؤنث

لمیذة تِ     هذه    

 تلک

لمیذهذا       تِ  

 ذلک

 مفرد

تِلمیذتانِ       هاتانِ  

تِلمیذَتَینِ     هاتَینِ   

لمیذانِهذانِ       تِ  

 هذَینِ       تِلمیذَینِ

یمثنّ  

لمیذاتتِ     هؤلاء   

 اؤلئک
 

تِلمیذونَ      هؤلاء  

تِلمیذینَ    اؤلئک    

)مکسر( لامیذتَ  

 جمع

  

:3نکته   

رواز کردن( : پ )مصدر( طَیَران همسایه مع جار:)ج فراموشی( جیران )مفرد : آهوان( نِسیان زال :غَ زلان )جمعاسامی غِ

نیستند و فریب )ان( در انتهای آن را نخوریم. برادران( مثنیّ : اَخ : )جمع اِخوان  

:4نکته   

اسامی مانند سَلاطین ، عَناوین ، تَمارین ، بَساتین ، فَساتین ، قَوانین ، و....جمع مکسّر هستند نه جمع مذکر سالم. مثال: 

 سَلاطین ← )ین( سَلاط مفرد صحیح آن : سُلطان

:5نکته   

اسامی اَبیات ، اَموات ، اَصوات ، اَوقات ، اقَوات نیز جمع مکسّرند نه جمع مؤنّث سالم. مثال : اَوقات ← )ات( اَوق مفرد 

قتوَ صحیح آن :  

:6نکته   
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      هذه مَساجد        لک آیات: تِ ث می آید. مثال)غیر عاقل( اسم اشاره به صورت مفرد مؤنّ برای اسم های جمع غیر انسان

یوتلک بُتِ  

ک( فقط برای جمع های انسان استفاده می کنیم.ئبنابراین از )هؤلاء و اؤل  

لمیذاتاولئک تِ     ؤمنون  هؤلاء مُ       ساءک نِئاول    لاّب   : هؤلاء طُ مثال  

:تست  

 عَیِّن الجمُلةَ الَّتی ماجاءَ فیها جمعٌ تکسیٌر.

قّ نَتلوها عَلیکَ بِالحَلک آیاتُ اللّهِ تِ -1  

ه.لِمَعَ ساکینَ یُشاهد نَتیجةَق المَنفِمَن یُ -2  

.هذا الشِّعرِ بِصوتٍ رفَیعٍ قَرأتُ اَبیاتَ -3  

فیها مَوادُّ مُختَلِفَةٌ کاَلحدَید وَ الکالسیوم. -4  

 عَیِّن الخطأ حَولَ اِستخدام  الإشارة.

.هؤلاءِ المَرضی مُعالجَة باتُ لا یَقدِرنَیبالطَّ -1  

الطَّبیبُ یَقدِرُ مُعالَجَة هؤلاء الاَمراض. -2  

واحدةً. م اُمَّةًکُهذه اُمَّتُ -3  

امُ ندُاوِلُها بَینَ النّاسِ.تِلکَ الاَیّ -4  

:7نکته   

اگر بعد از )هؤلاء و اولئک( ، اسم )ال( دار بیاید، )هؤلاء( : این و )اولئک( :آن ترجمه می شود.و اگر بعد از این دو، اسم 

 بدون )ال( بیاید، هؤلاء : اینها و اولئک : آنها ترجمه می شوند. مثال:

 هؤلاء الطُّلاّبُ فی الصَّفِّ. این دانش آموزان در کلاس هستند.

طُلاّبٌ یَقرؤَونَ دُروسَهمُ. اینها دانش آموزانی هستند که درسهایشان را می خوانند. هؤلاء  

:کلمات پرسشی  

پرسش و رفع ابهام به کار می روند. با بعضی از آنها آشنا می شویم. کلمات پرسشی برای  

  أ ، هَل : آیا  در پاسخ به آنها از )نعََم( یا )لا( استفاده می کنیم.

 اَینَ : کجا                                      لِمَن : برای چه کسی
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 مَتی : کِی ، چه وقت                          مِن اَینَ : از کجا ، اهل کجا

 مَن : کیست ، چه کسی                      کَیفَ : چگونه

 ما : چیست ، چه چیزی ، چه                 کَم : چقدر ، چه مقدار

 ماذا : چیست ، چه چیزی ، چه               اَیُّ : کدام

 لِماذا : چرا ، برای چه

:8نکته   

)هُوَ یا هیَِ( می آید که )هُوَ یا هیَِ( ترجمه نمی شود.)مَن( همراه  گاهی اوقات کلمه پرسشی  

؟  معلم زبان عربی کیست؟ مَن هُوَ مُعلِّمُ اللُّغَة العَرَبیَّة  

 مَن هِیَ مدُیرةُ المدَرسَة؟ مدیر مدرسه کیست؟

 فعل:

.معنا است که انجام کار یا روی دادن حالت را بیان می کند فعل کلمه ای است که دارای زمان و  

: ناراحت شد. حَزِنَ : نوشت                    روی دادن حالت : : کَتَبَ انجام کار  

؛ به فعل ماضی و ضمایر آن توجه کنید. صیغه است 14دارای  : )گذشته( فعل ماضی  
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:صرف فعل ماضی همراه نام صیغه ها و ترجمه فعل  

او نوشت ؛ هُوَ کَتَبَ : لِلغائب -1  

؛ آن دو نوشتند هُما کَتَبا:  نِلِلغائبَیْ -2  

: همُ کَتَبوا ؛ آنها نوشتند لِلغائبینَ -3  

؛ او نوشت : هیَِ کَتَبَتْ لِلغائبَة -4  

؛ آن دو نوشتند هُما کَتَبَتا : لِلغائِبَتَیْنِ -5  

؛ آنها نوشتند : هُنَّ کَتَبْنَ لِلغائِبات -6  
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؛ تو نوشتی اَنتَ کَتَبْتَ : بلِلمُخاطَ -7  

شما نوشتید اَنتُما کَتَبْتُما ؛ : خاطَبَیْنِلِلمُ -8  

؛ شما نوشتید : اَنتُم کَتَبتمُ لِلمُخاطَبینَ -9  

؛ تو نوشتی اَنتِ کَتَبتِ : بةخاطَلِلمُ -11  

؛ شما نوشتید اَنتُما کَتَبتُما : لِلمُخاطَبَتَیْنِ -11  

شما نوشتید ؛ : اَنتُنَّ کَتَبتُنَّ باتخاطَلِلمُ -12  

 

اَنا کَتَبتُ ؛ من نوشتم : حدهکلمّ الوَتَلِلمُ -13  

حنُ کَتَبنا ؛ ما نوشتیمنَ : یرالغَ عَم مَلِلمُتَکلّ -14  

:9نکته   

می آوریم.« ما»برای منفی کردن فعل ماضی قبل از آن   

ماضی منفی )نفی ماضی( = ماضی + ما  

ما خَرَجتُ : خارج نشدم ← : خارج شدم خَرَجتُ  

:تست  

 عیَِّن الخطأ عَن  اِستِخدام  الاَفعال.

.واجِباتِهِنَّ کَتَبنَلمیذاتُ ماالتّ اولئکَ -1  

.یتِنا فی ساحَةِ البَاَنا و صَدیقَتی لَعِب -2  

.هُنَّ سَمِعتُنَّ کَلامَ المُعلِّمة -3  

.ةارَبَتا السَّیّکِهُما مارَ -4  

:11نکته   

ه قسمت مخاطب می رود و اسم بعد از این کلمات ب، )اَیَّتُها( بیاید جمله  )یا( و کلمات )اَیُّها( اگر قبل از اسم ها حرف

: مخاطب قرار می گیرد. مثال  

صَوتاً.                          اَیُّها الطُّلاّبُ هَل کَتَبتُم واجباتِکم. ریم هَل سَمِعتِیا مَ  
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:تست  

 عیَِّن الخَطأ فی اِستخدام الفعِل.

یدََها فی الصَّفِّ. رَفَعَتْالبة مالک الطّتِ -1  

اِلی بَیتکَ؟ ذهََبَتْ! اَ ما یا صدَیقی -2  

.مُّ یاسر سَأَلَتْ مِن مُعَلِّمتِهاُ -3  

اَیُّها المُسافر ! هَل خَرَجتَ مِنَ الفُندقُ؟ -4  

صیغه است. 14دارای  فعل مضارع )حال(:  

 در فعل مضارع قبل از 3 حرف اصلی »ریشه فعل« یکی از حروف »تینا« می آید.

ضمّه یا )ن( وجود دارد. ُ  - در انتهای فعل مضارع یا   

صیغه فعل مضارع و ضمایر آن توجه کنید. 14به   

همُ یذَهَبونَ -3هُما یذَهَبانِ /  -2هُوَ یذَهَبُ /  -1  

هُنَّ یذَهَبنَ -6هُما تذَهَبانِ /  -5هیَِ تذَهَبُ /  -4  

اَنتُم تَذهَبونَ -9اَنتُما تذَهَبانِ /  -8اَنتَ تَذهَبُ /  -7  

اَنتُنَّ تَذهَبنَ -12اَنتُما تَذهَبانِ /  -11اَنتِ تَذهَبینَ /  -11  

نَحنُ نذَهَبُ -14اَنا اَذهَبُ /  -13  

:11نکته   

می آوریم.« لا»برای منفی کردن فعل مضارع قبل از آن   

= مضارع منفی )نفی مضارع( + مضارع لا  

نمی نشینیم.جلِسُ : نَلا ← میمی نشین : نَجلسُِ  

:ها صرف فعل مضارع همراه نام صیغه ها و ترجمه فعل  

: او می نویسد : هُوَیَکتُبُ لِلغائب -1  

: آن دو می نویسند کتُبانِما یَهُ : نِلِلغائبَیْ -2  

: آنها می نویسند : همُ یَکتُبونَ لِلغائبینَ -3  
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: او می نویسد کتُبُهیَِ تَ : ةلِلغائبَ -4  

: آن دو می نویسند ما تَکتُبانِ: هُ لِلغائبَتَیْنِ -5  

: آنها می نویسند : هُنَّ یَکتُبنَ لِلغائبات -6  

 

می نویسی تُبُ : توک: اَنتَ تَ بخاطَلِلمُ -7  

: شما می نویسید کتُبانِاَنتما تَ : خاطَبَیْنِلِلمُ -8  

: شما می نویسید : اَنتُم تَکتُبونَ لِلمُخاطَبینَ -9  

: تو می نویسی اَنتِ تَکتُبینَ : بةخاطَلِلمُ -11  

شما می نویسید : : اَنتما تَکتُبانِ نِخاطَبتَیْلِلمُ -11  

: شما می نویسید تَکتُبنَ : اَنتُنَّ باتخاطَلِلمُ-12  

 

: اَنا اکَتُبُ : من می نویسم حدةلِلمُتَکَلمّ الوَ -13  

: ما می نویسیم نَکتُبُ حنُ: نَ یرالغَ عَلمّ مَکَتَلِلمُ -14  

:12نکته   

= مستقبل )آینده( مثال: سَیذَهَبونَ: خواهند رفت                سَوفَ تَرجعنَ: باز خواهید گشت )سَ( یا )سَوف( + مضارع  

:تست  

 عیَِّن الخَطَأ عَن اِستِخدام الفعِل.

لامی؟عُ کَاَیُّها الرَّجُلُ هَل تَسمَ -1  

شکُرینَ اُمَّکِ.! سَتَ یا فاطمةُ -2  

اَخدِمُ النّاسَ دائماً.اَنا  -3  

البةُ ! هَل کَتَبتَ الواجبات؟ها الطّاَیَّتُ -4  

.عل و الضَّمیرعَیِّن الصَّحیح عَن اِستِخدام  الفِ  

جابَ الفَرَسُ الصَّغیرُ عَن سؤالها.اَما -1  
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ی.ةٍ و تَشکُرینَ مِنّلامی بدِقَّالاُمُّ تَسمَعینَ کَ -2  

تَقولُ فی نَفسِه. تَسمَعُ بَقَرةٌ کَلامَهُما وَ -3  

اُمُّ الفَرَس تَسأَلُه: )لِماذا رَجَعَتِ؟( -4  

:13نکته   

ی یا جمع باشد. مثال:نّحتی اگر اسم بعد از آن )فاعل( مثرود  فعل غائب در آغاز جمله مفرد به کار می  

تانِ مِنَ البَیتِ.خَرَجَت الاِمرَأ  ةِ  /لَبةُ الی المدرسیذَهَبُ هؤلاء  الطَّ  

:تست  

 عیَِّن الخطأَ فی استخدام الفعل.

.یَجلسُِ الجیرانُ عَلیَ الیَمین -1  

روسَهُنَّ.فِراخُ العُصفورة یَقرأنَ دُ -2  

نَ النِّساءُ الطَّعامَ لِلغَداءِ.یَجلِب -3  

لِتهَیئَة الطَّعامِ. جالُ یَجمَعونَ الحَطَبَالرِّ -4  

:)ترجمه( 14نکته   

)هر(= کُلّ  ← کُلّ + اسم مفرد  

)همه( = کُلّ ← اسم جمعکُلّ +   

عَلیمٌ. و خداوند به هر چیزی آگاه است. وَ اللهُ بِکُلِّ شیَءٍ مثال:  

فی الصَّفِّ. همه دانش آموزان در کلاس هستند. کُلُّ الطُّلاّبِ  

:فعل امر  

 فعل امر از تمام صیغه های مضارع ساخته می شود که در پایه نهم فقط فعل امر مخاطب را می خوانیم. 

ساختن فعل امر:روش   

را حذف می کنیم و به جای آن همزه می نویسیم.)ت(  حرف مضارع -1  

همزه اَمرعین الفعل  /    

اِ          ←ِ -َ / -  
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اُ          ←ُ     -  

ْ - ← ُ  - انتهای فعل را مجزوم می کنیم.   

            ن ← حذف به جز )ن( 6 و 12

: خارج شو اُخرُجی ← تَخرُجینَ -9 برو   /   اِذهَبْ : ← تَذهَبُ -7  

خارج شوید : اُخرُجا ← تَخرُجانِ -11بروید   /    : اِذهَبا ← تَذهَبانِ -8  

: خارج شوید اُخرُجْنَ ← تَخرُجْنَ -11  : بروید   /  اِذهَبوا ← تَذهَبونَ -9  

 فعل نهی:

به بخش مخاطب آن می پردازیم. فعل نهی این فعل نیز از تمام صیغه های مضارع ساخته می شود که در اینجا فقط 

 دستور به انجام ندادن کار است.

کار انجام می دهیم. 2برای ساختن فعل نهی   

ابتدای فعل مضارع حرف )لا( می آوریم. -1  

آخر فعل را مجزوم می کنیم. -2  

باز نکن : لاتَفتَحی ← تَفتَحینَ -11   /   : نخند تَضحَکْلا ← تَضحَکُ -7  

: باز نکنید لاتَفتَحا ← تَفتَحانِ -11   /   نخندید : لاتَضحَکا ← تَضحَکانِ -8  

باز نکنید : لاتَفتَحنَ ← تَفتَحنَ -12   /  نخندید  : لاتَضحَکوا ← تَضحَکونَ -9  

:تست  

.ریمضَّال ب القواعد وحیح للِفراغ عَلی حَسَیِّن الصَّعَ  

العِزَّةَ وَ المَجد.................! اَیُّها الاِخوان  

لاتَطلُبوا -4       لاتَطلُبا -3       اُطلُبوا -2یَطلُبونَ        -1  

«عَلیَ الاَصدقاء اغِضَبوا » ← بَدِّلْ فِعلَ الجُملَة اِلی النَّهیِ  

ماتَغضَبوا -4       لاتَغضَبوا -3       لااغِضَبوا -2       لاتَغضَبونَ -1  

جاءَ فیها الفعل المضارع لِلنَّهی.عَیِّن الجمُلة الَّتی   

سئلَةِ؟الباتُ لماذا لاتَسألنَ عَن هذه الاَاَیَّتُها الطّ -1  

هُما لایَتعَبانِ مِن صُعوباتِ الحَیاةِ. -2  
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دایة الصَّفّ.بل بِکتبة قَالبة اِلی المَلاتذهَبُ الطّ -3  

بِصوتٍ عالٍ. تَضحَکْالبُ ! لاها الطّاَیُّ -4  

:ترکیب وصفی و اضافی  

صفت: اسمی است که یک ویژگی را به اسم قبل از خود نسبت می دهد صفت باید در4 ویژگی از موصوف خود پیروی 

 کند.

ج      ←      ثر یا مؤنّمذکّ ← جنس  

ا      ←  ٌ    -ُ -  ٍ-ِ - /ً -َ - ←اعراب   

م      ←    ٌ  -ٍ -ً -/ تنوین  «ال» ← معرفه یا نکره  

ع      ←      مثنی ؛جمع مفرد ؛ ← عدد  

 مثال: اَمضَیتُ اُسبوعاً کاملاً فی القَریَةِ الجَمیلَةِ.

موصوف صفت    صفت موصوف                 

مؤنث = مؤنث  مذکر  = مذکر                  

مجرور=مجرور  منصوب  = منصوب             

معرفه = معرفه     نکره   = نکره                 

مفرد مفرد =    مفرد       = مفرد                 

:15نکته   

مثال: آن به صورت مفرد مؤنث می آید. اگر موصوف جمع غیر انسان )غیر عاقل( باشد صفت  

 اَیاّمُ الدِّراسةِ مِنَ الاَیاّمِ الجَمیلَةِ.

صفت  موصوف                 

)مفرد مؤنث( = )جمع غیرانسان(     

 تست:

.عَیِّن ما فیه صفت  

یَ اَفضَلُ لَکمُ بِالاعَمالِ الحَسَنَةِ، فَهِ عَجِّلوا -1  

.وقََفَ القاضی یَتکَلَّمُ فی جَلَسةِ المُحاکمةِ -2  
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.دیقیفی لَیلَة اَمس حَدَثَ شیءٌ وَ غَیَّرَ رَأی صَ -3  

اَنتَ خَبیرٌ بِطُرقُِ الغابَة. -4  

 عیَِّن ما لَیسَت فیه صِفة.

کمُ.وا رَبَّلاتَنسَ مونَ المُلتَزمِونَ !اَیُّها المُسلِ -1  

جابَهُنَّ.النِّساءُ المُؤمناتُ یَحفَظنَ حِ -2  

لادِنا نادِرَةٌ فی العالمَ.طَبیعَةُ بِ -3  

نه فی مَکتَباتٍ عَدیدةٍ جدِاً.فَتَّشتُ عَ -4  

 اگر اسمی به اسم قبل از خود اضافه شود وآن را توصیف نکند به آن مضاف الیه می گویند. مضاف الیه همواره مجرور

دو نوع می آید. ) ِ  ٍ( و است  

نا( ی ،ضمیر متّصل )ه ،هما ، هم ،ها ،...  -2اسم  -1  

 مثال : جاءَ مدُیرُ المدَرسَةِ اِلی صَفِّنا.

مضاف  مضاف الیه مضاف  مضاف الیه          

( نمی گیرد. ٍ -ِ   -مضاف الیه ضمیر متّصل باشد، )   اگر  

:راههای تشخیص ترکیب اضافی از وصفی  

 1- معنا و مفهوم مثال : دانش آموز کلاس           دانش آموز باهوش

وصفی                      اضافی                                         

مضاف الیه همواره مجرور است اما صفت تابع موصوف است )مرفوع ، منصوب ، مجرور( -2  

 مثال : مُعلِّمةُ المدَرِسةِ                            مُعلِّمةٌ قویَّةٌ

وصفی                                  افی   اض               

می پرونه« یمثنّ اسم های جمع مذکر و»← )ن( مضاف مضاف ال می پرونه ؛ مضاف تنوین پرونه ؛ -3  

والدَِیَّ          درسةِمو المَعلّمُ          کتابُ شخصٍ          ابِعلیمُ الطُّلّتَ  

   ال تنوین              ال تنوین                    ن                      ن

، )مَرَّةً اُخری( به خاطر اینکه اسم اوّل )ال( یا )تنوین( دارد ترکیب  )بَیتٍ آخَرٍ( این ترکیب هایی مانند )الحیاةُ الُّدُّنیا( ،بنابر

.وصفی هستند  
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:16نکته   

اگر کلمه ای بخواهد هم مضاف الیه بگیرد وهم صفت داشته باشد ابتدا مضاف الیه ، سپس صفت می آید برعکس ترجمه 

: فارسی. مثال  

 جاءَ صدَیقُکَ العَزیزُ  دوست عزیز تو آمد.    سیاّراتِهمِ السَّریعة  اتومبیل های سریع آنها

م.الیه یه                                 مضافالمضاف  م.   

صفت       موصوف                          موصوف      صفت   

)صفت( + اسم ضاف الیه()م صلضمیر متّ + (اسم )مضاف و موصوف  

:17نکته   

آیند. مثال:پشت سرهم می گاهی اوقات چند ترکیب اضافی یا وصفی   

 الَحَسَنُ و الحُسیَنُ سَیِّدا شَبابِ اهَلِ الجَنَّةِ.

                     مضاف/م الیه/م الیه/م الیه

مضافمضاف/                               

 ماشاهدتُ رفَیقی العَزیزَ المُجتهدَ مدَُّةَ عامَینِ.

صفت / صفتموصوف /            

:18نکته   

)ینَ( می آید. نِ( و اگر اسم جمع مذکر سالم باشدیْآخر آن ) ی باشدااگر مضاف الیه اسم مثنّ  

 مثال : طِفلُ الوالدِیَْنِ                         اَحَدُ المُسلِمینَ

الیه م                          الیه          م                  

:19نکته   

(، )کتابٌ افَضَلُ( عکس آن )الخُلقُ الاَحسَنُقِ( ، )اَفضَلُ کِتابٍ( و... ترکیب اضافی و بر)اَحسنُ الخُل ترکیب هایی مانند

 ترکیب وصفی می باشند.

:21نکته   

.و بعدشان مضاف الیه نمی آید ضمایر )هُوَ...( و اسم های اشاره ) هذا ، ذلک.....( هیچ وقت مضاف نیستند  

 مثال : هذا الرَّجلُ عالِمٌ                     ذلکَ هُوَ الحَقُّ المُبینُ.
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       مضاف                                       مضاف

 تست:

 عیَِّن ما لیسَ فیه مضاف.

ر.قابِهُ علی طریقِ المَخیّاطٌ دُکاّنُ کانَ -1  

فقالَ جیرانه : اَلخیّاطُ وقََعَ فی القِربَةِ. یّاطُالخَ ماتَ -2  

لَنا. دائماً ما عند اللهِ اَفضَلُ نَجدُِ -3  

د مُلِئَت بِالنِّعمَ للِانسانِ.خَلَقَ اللهُ الدُّنیا اَرضاً قَ -4  

 عیَِّن الخطأ فی الاِضافة .

یاّداً.صَ ساعدََ اَحَدُ ساکنینَ الجَزیرةِ -1  

الخَبَر؟ سألُهُ اَصدِقاؤُه ماعِندَما یَ -2  

یَبتَعِدونَ عَنِ الکَسل. لادِنالادُ بِواَ -3  

الفَضاءَ بذِاتِها. تُنوِّرُالشَّمسُ -4  

 عیَِّن الخطأ فی الصِّفة و الاضافة.

مُعلِّمی المدرسة.تُ فی الساحةِ شاهد -1  

اسِ مَن یَعتَبِرُ مِنَ التَّجارب.اَحسَنُ النّ -2  

ناطقِ المُختَلفِ فی العُطلةِ.لی المَرنا اِسافَ -3  

ذهََبتُ اِلی المُستَشفی لِزیارةِ صدَیقَتی المَریضَة. -4  

:ترجمه 21نکته   

راریمماضی است = مضارع + کانَ  

 کانَ الطُّلاّبُ یُطالِعونَ دُروسَهم. دانش آموزان درسهایشان را می خواندند.

 النّاسُ کانوا یَخرُجونَ مِن المَسجدِ. مردم از مسجد خارج می شدند.

ماضی استمراری منفی = مضارع + کانَ + ما  

برنمی گشتیم : نّا نَرجِعُماکُ  
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: نمی شنیدی ماکُنتِ تَسمَعینَ  

ماضی استمراری منفی = مضارع + لا + کانَ  

دنمی رفتن : کُنَّ لایَذهَبنَ  

: نمی توانست لاتَستَطیعُ کانَت  

 تست:

(94)ریاضی  حیحة.رجمة الصّن التّی ّعَ  

.الوُصولِ اِلی العُلی هُوَالاحسان فی حَقّ النّاس ریقَطَ دونَ دائماً اَنّآباؤُنا یُؤکِّکانَ   

مردم است.، احسان کردن به  تأکید پدران ما همیشه این بوده است که طریق دستیابی بر بزرگی-1  

، خوبی کردن در حق ناس است. سفارش نیاکان ما تأکید بر این بوده که راه حصول به بزرگی ها-2  

نیکی کردن در حق مردم است. ،پدران ما همواره تأکید می کردند که راه رسیدن به بزرگی  -3  

اس است.نیدن به بزرگی ها ، احسان در حق سفارش می کنند که طریق رس نیاکان ما دائماً -4  

(88)ریاضی  عَیِّن الصَّحیح فی التّرجمة.  

نا.تِقالاته فی صُحُف مدَینَر مَکثَکُنتُ اعَرفُ کاتِباً قَد کَتَبَ اَ  

به نویسنده ای معرفی شدم که اکثر مقاله هایش در روزنامه شهرمان به چاپ رسیده است. -1  

روزنامه های شهرمان نوشته بود.نویسنده ای را می شناختم که بیشتر مقالات خود را در  -2  

ما به چاپ رسیده است. شناختم که اکثر مقاله های او در روزنامه های شهر ی رامن نویسنده ا -3  

با نویسنده ای آشنا شدم که بیشتر مقالات خویش را در روزنامه های شهری مان نوشت. -4  

ث بر وزن فَعلاءمؤنّ-2ر: بروزن افَعَل    مذکّ -1به دو دسته تقسیم می شود. :  رنگ  

زَرقاء/اَزرقَ،صَفراء/اصَفَر،سَوداء/داَسوَ،بیَضاء/اَبیضَ/خَضراء،اَخضَراَحمرَ/حمَراء،  

آبی      زرد    ،       سیاه   ،     سفید      ،     ،    سبز    قرمز     ،          

 الشَّجَرة الخَضراء : درخت سبز                      الحَجَر الاَسودَ : سنگ سیاه

مذکر   مذکر                     مؤنث                      مؤنث     

با این اعداد نشان داده می شود: : ساعت  
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 الواحدة، الثانیة، الثالثة، الرابعة، الخامسة، السادسة، السابعة، الثامنة، التاسعة، العاشرة، الحادیة عشرة، الثانیة عشرة

رةُ وَ الرُّبعالعاشِ :11:15ساعت                      رة تماماً       العاشِ :11ساعت   

ربُعاً االحادیةُ عشرة اِلّ :11:45ساعت               رةُ و النِّصفالعاشِ :11:31ساعت   

: 22نکته   

داریم : دارد     لَنا : لَه : = مالکیت     مثال صلضمیر متّ + ل  

داری : دارید    عندکَ : مکُمثال : عِندَ  ندَ + ضمیر متّصل = مالکیت  عِ  

: ندارم       :لَیسَ لی عدم مالکیت   مثال = صلضمیر متّ + )ل،عند( + لیسَ  

ندارد : لیسَ عندهَا  

: 23نکته   

: عبارتند ازروزهای هفته   

چهارشنبه         : شنبه         الاَربِعاء: سه  لاثاء: دوشنبه        الثَّ : یکشنبه      الاِثنَینِ شنبه       الاَحَد : بتالسَّ 

جمعه : پنج شنبه          الجُمعَة : میسالخَ  

: به دو دسته تقسیم می شوند : داعدا  

جمع و تفریق و... استفاده می شوند. دن وسه.... می باشند که برای شمر ، ، دو یک : اصلی عدد -1  

مقام و... استفاده می شوند. رای تعیین رتبه وبم...می باشند که سوّ ، مدوّ ل ،اوّ : د ترتیبیعد -2  

،  تِسع – 9،  ثَمانی 8،  سَبع 7، سِتّ 6خَمس ، 5اَربَع ،  4لاث ، ثَ 3 ثنان )اِثنَین( ،اِ 2،  واحد 1 : بیاعداد اصلی به عر

 17،  سِتّ عَشَر 16،  خَمس عَشَر 15،  اَربَع عَشَر 14،  عَشَرثلاثَ  13،  ر(شَی عَ)اِثنَ عَشَراِثنا 12 ، عَشَراَحدَ 11،  عَشَر11

)عِشرین( عِشرون 21،  شَرعَ سعَتِ 19،  رشَمانی عَثَ 18،  عَشَر بعَسَ  

،  ، العاشر ، التاسع ، الثامن ، السابع ، السادس ، الخامس ، الرابع ، الثالث ، الثانی وّلالاَ : «لبر وزن فاعِ» اعداد ترتیبی

، التاسع  ، الثامن عشر ، السابع عشر ، السادس عشر ، الخامس عشر ، الرابع عشر ، الثالث عشر الثانی عشر،  الحادی عشر

. ، العشرون عشر  

: مثال ث دارند.ر و مؤنّاعداد اصلی و ترتیبی مذکّ  

لاثةثَ ← لاثثَ                  تانِاِثنَ ← دة                  اثنانِواحِ ← دواحِ اصلی:  

اثنَتا عشر ← ثنا عشراِ      اِحدی عشر ← اَحدََ عشر         

 ترتیبی:
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الحادیة عشرة ← الثانیة                الحادی عشر ← ولی         الثانیالاُ ← لوَّالاَ  

،  سَبعون 71،  سِتّون 61،  خَمسون 51،  اَربَعون 41،  )ثلاثین( لاثونثَ 31،  شرین()عِ شرونعِ 21اعداد اصلی مضرب ده: 

تِسعون 91،  ثمانون 81  

: مثال .که با عدد شمرده می شود را معدود می گویند یکلمه ا  

 اَحدََ عَشَرَ کَوکَباً                      سِتَّة رِجالٍ                  ثَلاث صَفحاتٍ

معدود   عدد   معدود                 عدد      دود               مععدد       

: ابتدا یکان سپس دهگان می آید. 21بالاتر از  اعداد  

(78) سَبعون و ثمانیة هشت : ( هفتاد و35) لاثونو ثَ سی و پنج : خمسة  

ة( نوشته می شود.ائَ)مِئة( به معنای صد است که گاهی )مِ  

: 24نکته   

: مثال برای معدودشان نقش صفت دارند. 2 و 1عدد   

 تلمیذٌ واحدٌ             تلمیذةً واحدةً            کِتابانِ اِثنانِ             صَفحَتَینِ اِثنَتَینِ

صفت                   صفت                     صفت                    صفت         

: 25نکته   

 اعداد ترتیبی برای معدودشان صفتند. مثال:

 الاِمامُ الاَوّلُ       الصَّفحَةُ الاوُلی       الدَّرسُ الثاّمنُ       الجائزةُ الثالثةُ

صفت              صفت                صفت                صفت            

: چهار عمل اصلی  

)×( ربٌ فیضَ       )÷( تقسیم علی   (    -) ناقص     )+(   زائد  

65+35=111       : مِئَة لاثینَ یُساویثَ سِتوّنَ زائدُ خَمسَةُ و خَمسة و  

81-21=61            :            مانونَ ناقِصُ عِشرینَ یُساوی سِتّونَثَ  

11×7=77       : اَحدَُ عشر )ضربٌ( فی سَبعة یُساوی سَبعَةَ و سَبعینَ  

95÷5=19 :       ساوی تسعَةَ عشرخَمسةُ و تِسعونَ تقسیم علی خَمسةٍ یُ  

: 26 نکته  
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: می شویم. مثالدر این درس با ساعت های دقیق تر آشنا   

11:51 ← عشرة اِلّا عشر دقائقالحادیةُ    

7:41 ← ا عشرینَ دقائقالثاّمنةُ اِلّ  

: افعال ثلاثی مجرّد ومزید  

فعل ثلاثی : به فعلی که اولین صیغه )للغائب( ماضی آن 3 حرف اصلی داشته باشد فعل ثلاثی می گویند. فعل ثلاثی 2 

مزید -2مجرّد  -1   دونوع است.  

1- ثلاثی مجرّد )3 حرفی( : به فعلی که اولین صیغه )لِلغائب( ماضی آن فقط 3 حرف اصلی داشته باشد وهیچ حرف 

 زائدی همراه 3 حرف اصلیش نیامده باشد ، ثلاثی مجرّد گویند.

، قَرُبَ ، عَلمَِ مثال: ذهََبَ  

حرکت عین الفعل ماضی و مضارع ) َ ِ ُ( )سماعی( است  یعنی تشخیص  د، امر و مصدر در ثلاثی مجرّ ، مضارع وزن ماضی

آن را شنیده باشیم و مصدر آن را هم بلد باشیم و ساخت آن قانون یا وزن  باید د قانون خاصیّ ندارد و قبلاًدر ثلاثی مجرّ

 خاصیّ ندارد. مثال:

 

 للغائب ماضی للغائب مضارع للمخاطب امر مصدر

 ذهََبَ یذَهَبُ اِذهَبْ ذهَاب

 رَجعََ یَرجعُِ اِرجعِْ رُجوع

 کَتَبَ یَکتُبُ اکُتُبْ کِتابَة

 عَلِمَ یَعلَمُ اعِلَمْ عِلْم

 قَرُبَ یَقربُُ اقُربُْ قُرْب

: وزن فَعَلَ، فَعِلَ یا فَعُلَ می آید. مثال صیغه لِلغائب ثلاثی مجرّد فعل ماضی بر  

، ذهََبَ کَتَبَ : فَعَلَ  

، صَعِدَ  حَفَرِ : فَعِلَ  

، حَسُنَ بَعُدَ : فَعُلَ  

: ، یَفعِلُ یا یَفعُلُ می آید.مثال صیغه لِلغائب ثلاثی مجرّد فعل مضارع بر وزن یَفعَلُ  

، یَفتَحُ : یَقرَأُ فعَلُیَ  

یَنزِلُ ، : یَجلِسُ یَفعِلُ  

، یَستُرُ : یَنظُرُ یَفعُلُ   
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: می آید. مثال افِعَلْ، افِعِلْ یا افُعُلْ د فعل امر بر وزنصیغه للمخاطب ثلاثی مجرّ  

سمَعْ، اِ : اِلبَسْ افِعَلْ  

، اِضرِبْ : اِرجِعْ افِعِلْ  

، اُدرُسْ : اُدخُلْ افُعُلْ  

: 27نکته   

 بعضی از افعال ثلاثی مجرّد لازم )مفعول ناپذیر( است. مثال:

-معنی نمی دهد.  ؟  ؟ چه چیزی را چه کسی را ← خارج شد : رَجَخَ  

-؟ چه چیزی را ؟ معنی نمی دهد. راچه کسی  ← داخل شد : دَخَلَ  

: )مفعول پذیر( هستند مثال و بعضی از افعال ثلاثی مجرّد متعدّی  

؟ معنی می دهد + ؟ چه چیزی را چه کسی را ← : باز کرد فَتَحَ  

؟ معنی می دهد.+ ؟ چه چیزی را چه کسی را ← : دید أیَرَ  

به این فعل ها دقت کنید. :ثلاثی مزید  

» نَصَرَ ، ظَنَّ ، حَیَّرَ ، اَخرَجَ ، ساعَدَ ، تَساقَطَ ، تَخَرَّجَ ، اِنصَرَفَ ، اِشتَغَلَ ، اِستَرجَعَ « همه این فعل ها صیغه للغائب ماضی 

 هستند و 3 حرف اصلی دارند.

ثلاثی مجرّد ← ، ظَنَّ هیچ حرف زائدی به آنها اضافه نشده. مثل نَصَرَ حرف اصلی دارند و 3بعضی از آنها فقط   

تَخَرَّجَ  ،ا( ،، تَساقَطَ )ت )ا( ، ساعدََ )اَ( ، اَخرَجَ )ی( حرف زائد دارند مثل حَیَّرَ 3 یا 2،  1حرف، 3 از آنها علاوه بر بعضی

ثلاثی مزید ← اِستَرجَعَ )اِ،س،ت( ، ، اِشتَغَلَ )اِ،ت( ، اِنصَرَفَ )اِ،ن( )ت،ر(  

حرف زائد داشته باشد ثلاثی مزید گویند. 3یا  2، 1لی حرف اص 3للغائب ماضی آنها علاوه بر به فعل هایی که صیغه   

 تست:

 عَیّن ما لَیس فیه ثلاثی مزید.

اِنتَشَرَ هذا الخَبَر بَین الناّس. -1  

عَصَفت الرّیح عَلی البَحر. -2  

الناّسُ ساعدَوا فُقَراءَ هذه المدَینةِ. -3  

لمیذ وِسامَ الاجتهاد.ق التّعلمُّ عَلی عُنُعَلَّقَ المُ-4  
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به 8 باب ثلاثی مزید توجه کنید. وزن ماضی ، مضارع ، امر و مصدر برعکس ثلاثی مجرّد در ثلاثی مزید ، قیاسی )قالبی( 

 است.

  للغائب ماضی للغائب مضارع للمخاطب امر مصدر

 افِعال

فعیلتَ  

 مُفاعَلَة

 افَعِلْ

 فَعِّلْ

 فاعِلْ

عِلُیُفْ  

 یُفَعِّلُ

 یُفاعِلُ

 افَعَلَ

 فَعَّلَ

 فاعَلَ

زیادة حرفٍ واحدٍبِ  

 تَفَعُّل

 تَفاعُل

 انِفِعال

 افِتِعال

 تَفَعَّلْ

 تَفاعَلْ

 اِنفَعِلْ

 افِتَعِلْ

 یَتَفَعَّلُ

 یَتَفاعَلُ

 یَنفَعِلُ

 یَفتَعِلُ

عَّلَتَفَ  

 تَفاعَلَ

 اِنفَعَلَ

 افِتَعَلَ

 بزیادةحَرفَینِ

 بزیادة ثلاثة حروف اِستَفعلََ یَستَفعلُِ اِستَفعلِْ اِستِفعال

ثلاثی مزید را بیاموزید.به صرف یک فعل ثلاثی مزید توجه کنید تا نحوه صرف افعال   

)قدَِّمْ(  امر     یُقدَِّمُ( )  مضارع   )قدََّمَ(    ماضی     تَفعیل   ← قدََم  

اَنتِ  ، قدََّمتُما ، اَنتم قدََّمتُم نتما، اَ ، اَنتَ قدََّمتَ ، هُنَّ قدََّمنَ ، هُما قدََّمَتا یَ قَدَّمَت، هِ هُم قدََّموا ، ما قدََّما، هُ هُوَ قدََّمَماضی: 

حنُ قَدَّمنا، نَ ، اَنا قدََّمتُ ، اَنتُنَّ قدََّمتُنَّ نتما قَدَّمتُما، اَ قدََّمتِ  

اَنتم  ، اَنتما تُقدَِّمانِ ، نتَ تُقدَِّمُ، اَ یُقَدِّمنَ، هُنَّ  ما تُقدَِّمانِ، هُ یَ تُقدَِّمُ، هِ ، همُ یُقدَِّمونَ ما یُقدَِّمانِ، هُ هُوَ یُقدَِّمُمضارع: 

دِّمُحنُ نُقَ، نَ ، اَنا اقُدَِّمُ تُقدَِّمْنَ ، اَنتُنَّ نتما تُقَدِّمانِ، اَ ، اَنتِ تُقدَِّمینَ تُقدَِّمونَ  

اَنتُنَّ قدَِّمنَ ، ، اَنتما قدَِّما ، اَنتِ قدَِّمی نتم قَدِّموا، اَ ، اَنتما قدَِّما نتَ قدَِّمْاَ امر:  

: 28نکته   

د می باشد.، نفی و مستقبل ثلاثی مزید دقیقاً شبیه ثلاثی مجرّ روش ساخت فعل های نهی  

تُقدَِّمی...، اَنتِ لا تُقَدِّموانتم لا، اَ ، اَنتما لاتُقدَِّما دِّمْاَنتَ لاتُقَ :نهی  

دِّمُ...قَتُیَ لا، هِ قدَِّمونَیُ، هُما لایُقدَِّمانِ ، همُ لا یُقدَِّمُهُوَ لا نفی:  

...دِّمونَوفَ یُقَ، هُم سَ ، هُما سَوفَ یُقدَِّمانِ وفَ یُقدَِّمُهُوَ سَ مستقبل:  

: 29نکته   

 همان طور که می دانیم فعل امر را از فعل مضارع مخاطب می سازیم در ثلاثی مزید

هم ، این طور است اوّل حرف )ت( را از ابتدای فعل مضارع مخاطب حذف می کنیم اگر حرف بعدی ساکن ) ْ (بود همزه 

: )إ( می آوریم و اگر ساکن نبود نیاز به آوردن همزه )إ( نیست. مثال  

سْتَخدِمْ       اِ ←تَخدِمُ تَسْ       إنْقَلِبْ ←قَلِبُ تَنْ       إفتـَخِرْ ← تَخِرُتَفْ  
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تَظاهَرْ ← تَتَظاهَرُ       تَعَلَّمْ ←تَتَعَلَّمُ   

: 31 نکته  

فعل های ثلاثی مزید هرگز عین الفعلشان )ضمّه  ُ ( نمی گیرد بنابراین اگر حرکت عین الفعل در یک فعل ضمّه  ُ باشد 

د خواهد بود.آن فعل ثلاثی مجرّ حتماً  

 تست:

.جرّدیِّن ما فیه فعل معَ  

قرة.ن عَظمة البَبُ مِعلَالثّ تَعَجَّبَ -1  

یة الاَولاد.فی تَرب الاُمّهاتُ یُتعِبنَ اَنفُسَهنَّ -2  

لام مُعلّمهم.لی کَاِ التَّلامیذُ اِستَمَعوا -3  

اُنظُروا اِلی ثَمره اِذا اَثمَرَ. -4  

:31نکته   

همزه فعل امر به هیچ وجه فتحه )  َ ( نمی گیرد مگر در یک مورد و آن هم همزه امر باب افِعال است مثال : تُدخِلُ ← 

اَخرِجْ ←تُخرِجُ  اَدخِلْ ،  

اَخرِجنْیِ مُخرَجَ صدِقٍ. اَدخِلْنی مدُخَلَ صدِقٍ وَ رَبِّ  

:32نکته   

برای تشخیص مجرّد یا مزید بودن یک فعل بهتر است شناسه ی آخر فعل را حذف کنیم و سپس تشخیص دهیم که آن 

: فعل مجرّد است یا مزید. مثال  

تَصدََّق )مزید( ←تَصدََّقتُم )حذف تمُ(                اَرجَعَ )مزید( ← )حذف وا( واعاَرجَ  

)مجرّد( صدََقَ ← صدََقتُم )حذف تمُ(                رَجَعَ )مجردّ( ← رَجَعوا )حذف وا(  

یُدخِلُ )مزید( ←یُدخِلنَ )حذف ن(              یَدخُلُ )مجردّ( ← )حذف ن( یدَخُلْنَ  

 تست:

یِّن المزید بزیادة حَرفَین  اثِنَین .عَ  

یَستَسلِمانِ -4        اِستَمَعوا -3        اَظهَری -2جاهدَتُم         -1  

:)اِفعال(عَیِّن ما فیه فعل مزید مِن باب   
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.اللّهمَُّ اَبعدِْنی مِنَ الذُّنوب -1  

.هلُه! افِعَلْ بی ما اَنتَ اَ اِلهی -2  

ئب کیفَ یُساعدُ الآخَرینَ.ذّاُنظُری اِلی ال -3  

دی باِنتظاری.هذا والِ مِن قدِرُ اَکثَرَاَلا -4  

ة فعل الأمر.عَیِّن الخطأ فی صیاغَ  

باحارِ ← تُحارِبانِ -2                           تواثَبِّ ← تُتَبِّتونَ -1  

اَنفِقنَ ← تُنفِقنَ -4                          نْاِمتَحَ ← تَمتَحِنُ-3  

.)تَفعُّل(فیه مزید ثلاثی من باب عَیِّن ما   

کلامی. نَوالنّاسُ لایُصَدِّق -1  

عائی.دُ ! تَقَبَّلْ یا رَبِّ -2  

شهد التاّلی.الصَّلوة تُصَوِّرُ المؤمنات المَ عدَبَ -3  

هَل تُخَلِّصُنا مِن شَرِّ هذا الطاغوت؟ -4  

 عَینّ الخطأ فی تَعیین المصدر.

اِخطاء ← اَخطأَتُ -2       تَسبیح ← تُسَبِّحُ -1  

حافِظَةمُ ← تُحافِظنَ -4       تَقدَُّم ← تَتَقدََّمینَ -3  

.عَیِّن الخطأ  

، مزید ثلاثی )تفعیل( ، لِلغائِبَینَ : فعل ماضٍ حَمَّلوا -1  

، لِلغائبَیْنِ : فعل مضارع للنفی دِمانِلایُقْ -2  

ثلاثی ، مجرّد ، للغائِبَة : فعل مضارع تَشکُرُ -3  

ثلاثی )مُفاعَلَة(، مزید  ، للغائبات : فعل ماضٍ خالِفنَ -4  

:)ترجمه(  33نکته   

: ( هستند. مثالی )مفعول پذیرفعل های باب )افِعال و تفعیل( متعدّ  

؟ چه کسی را؟(خارج کرد )چه چیزی را اَخرَجَ : ← )افعال( ← خارج شد : خَرَجَ  
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: شاد کرد.)چه کسی را؟ چه چیزی را؟( فَرَّحَ ← )تفعیل( ← شاد شد : فَرِحَ  

:)ترجمه(  34نکته   

: فعل های باب )انِفعال( همیشه لازم )مفعول ناپذیر( هستند. مثال  

 اِنقَلَبَ : مُنقلب شد       اِنصَرَفَ : منصرف شد      چه کسی را؟ چه چیزی را؟

:تست  

.یِّن الصَّحیح فی التَّرجمةعَ  

رَتَه حَولَ الحَیاةِ()فَهمَِ الوَلدَُ وَ غَیَّرَ نَظ  

دیدگاه خودش را پیرامون زندگیش عوض کرد.پسر فهمید و  -1  

فرزند متوجه شد و دیدگاهش پیرامون زندگی عوض شد. -2  

دیدگاهش را درباره ی زندگی عوض کرد. پسر متوجه شد و-3  

 فرزند فهمید و نظرش درباره ی زندگیش عوض شد.

 عَیِّن الخَطأ فی التَّرجمة.

اعُاهدُِکَ. قبل از غروب خورشید باز خواهم گشت ، به تو قول می دهم. مس ،عُ قَبلَ غُروب الشَّساََرجِ -1  

بَعدَ لَحظَةٍ حَرَّکَ الثَّعلَبُ نَفسَه بِصُعوبَةٍ. بعد از لحظه ای روباه به سختی حرکت کرد. -2  

به حق آن را نازل کردیم و به حق نازل شد. وَ باِلحَقِّ اَنزَلناهُ وَ باِلحَقِّ نَزَلَ. -3  

کوچک سخن شیر و گرگ را گوش می دهد. آهوی غیرةُ کلام الاَسدَ و الذئّب.عُ الغَزالَةُ الصَّتَستَمِ -4  

:35نکته   

 فعل های باب )تَفَعُّل( غالباً لازم )مفعول ناپذیر( هستند.

: فارغ التحصیل شد : عوض شد              تَخَرَّجَ تَغَیَّرَ  

 البته گاهی اوقات هم با شد ترجمه نمی شوند یعنی متعدّی )مفعول پذیر( هستند. مثال: 

، آموخت تَحَمَّلَ: تحمل کرد           تَعَلَّمَ: یاد گرفت  

 درس پنجم:

 الجُملةُ الفعلیَّةُ و الجُملةُ الاسِمیَّةُ:
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و جملات اسمیّه و در این درس با جملات فعلیه و نقشهایی که در آن می آیند) فعل ، فاعل، مفعول( و حرکت های آنها 

 نقش هایی که در آن می آیند ) مبتدا و خبر ( و حرکت های آنها آشنا می شویم .

به جمله ای که با فعل شروع می شود گویند وقتی فعل وجود دارد یعنی کاری انجام شده و آن کار انجام جمله فعلیّه: 

د که به آن فاعل می گویند.دهنده ای دار  

)پزشک برای مریض قرصهایی را نوشت.(   للمَریضِ حُبوباً. مثال: کَتَبَ الطَّبیبُ  

 فعل )کَتَبَ : نوشت( را به چه کسی نسبت می دهیم به )الطَّبیب : پزشک( که بنابراین فاعل است.

 عَصَفَت الرّیحُ بِشدَِّةٍ.   )باد به شدت وزید(

که همان فاعل است.فعل )عَصَفَت : وزید( را به چه کسی نسبت می دهیم به )الرّیح : باد(   

 تست:

 عَیِّن الجملة الَّتی لَیسَت فعِلیَّة.

فی اللَّیل جاءَ الضُّیوفُ اِلی بَیتِنا. -1  

ی جَمیع الاَحوال.فقدَ تَوکَّلنا عَلی رَبِّنا  -2  

تَعَلّم التّلامیذ فی المدَرسَةِ اَمرٌ مُهمٌّ. -3  

العَشاء.الغُروب تَجتَمِعُ اُسرَتی جَمیعاً لِتَناوُلِ  عِند -4  

 عَیِّن عبارةً لَیس فیها فاعل.

هم ذاهبونَ اِلی عَمِلهم.نَّاِ -1  

ساعدََ اَحدُ ساکنی الجزیرة شَخصاً غریباً. -2  

تَرجمت المرأة هذه العبارات. -3  

اِمَتَلَأ الکأسُ مِنَ الماءِ. -4  

 نکاتی درباره فاعل :

 هر فعل یک فاعل دارد.

 مثال: رَجَعَ الطالبُ و اَصدقاءُه اِلی بُیوتِهم.

فاعل     معطوف                  

 فعل و فاعل به لحاظ جنس با هم یکی هستند.
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 مثال : خاطَبَ النَّبیُّ المُسلمینَ.                  اِنعقدََت الَحفلَةُ لِتعیین التلمیذ الناجح.

مونّث  مونّث           مذکّر  مذکّر                                 

هم فعل مفرد می آید. ی یا جمع باشد بازفاعل مثنّاگر   

 مثال : ما فَهِمَ المُسافرونَ کَلامَ المُرشد.

جمع  مفرد               

 تَصادَمت السَّیاّرتان اَمامَ مدَرستِنا.

یمفرد       مثنّ   

 تست:

 عَیِّن العبارة الصَّحیحة.

ة.ضَّارُ الذَّهَبَ و الفِونَ التّجّزُکنِلایَ -1  

تِ النِّساءُ اَولادهَُنَّ.عَشَجَّ -2  

اِبتَلَعَ الاَرضُ قارونَ. -3  

ذهََبَتِ الطَّلبَةُ اِلی المدَرسَةِ فی الصَّباح. -4  

 اگر فاعل اسم جمع غیر عاقل باشد فعل به صورت مفرد مونث می آید.

 مثال : تَحتَوی قصَصُ الاَطفالِ عَلی مَضامین تَعلیمیَّةٍ.

غیرعاقلجمع ة / للغائب         

همیشه فاعل بعد از فعل می آید اگر اسمی قبل از فعل آمد و به نظر فاعل می آمد در عربی آن اسم را نمی توانیم فاعل 

 بگیریم.

  مثال : الاسلامُ شَجَّعَ المُسلمینَ عَلی التَّفکّر و التَّعلُّم.

فاعل نیست چون قبل از فعل آمده          

 شَجَّعَ الاسلامُ المُسلمینَ عَلی التَّفکُّر و التَّعلُّم.

فاعل          

ی باشد )انِ( می گیرد.است اما اگر اسم جمع مذکر سالم باشد )ونَ( و اگر اسم مثنُّ   –ُ  –  فاعل مرفوع  

 مثال : غَصَبَ الکُفاّرُ بَلداً من البِلاد الاسلامیَّة.
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فاعل و مرفوع               

 یَزرَعُ الفَلّاحونَ اَرضَهمُ فی فَصلِ الصَّیفِ.

)اسم جمع مذکر( فاعل         

 تَقدَّمَت الطاّلبَتانِ فی دُروسِهما.

)اسم مثنیّ( فاعل         

 ممکن است بین فاعل و فعل فاصله بیافتد که باید با دقت در جمله فاعل را تشخیص دهیم.

 مثال: اَحدَثَ هذه المدارسَ الوَسیعةَ فی مدَینتِنا رَجالٌ مُحسنونَ.

فاعل و مرفوع                    فعل                              

 تست:

 عَیِّن الصَّحیح فی تعیین الفاعل.

یَعِدُنا رَبُّنا الکریمُ مَغفرتَه. )الکریمُ( -1  

یَشرَبُ الماءَ. )الرَّجلُ( الرَّجُلُ العَطشانُ -2  

)حادثةٌ(لدِنا حادثهٌ عَجیبةٌ. بَوقََعَت فی  -3  

لی الاعَلی. )الیوم(الحَرارةِ اِ ةُاِرتَفَعت الیومَ دَرجَ -4  

 انواع فاعل : فاعل 3 نوع می تواند بیاید.

ماضی و مضارع بیاید که انجام دهنده آن فعل باشد فاعل از نوع  4و  1اگر اسمی بعد از فعل های صیغه اسم ظاهر:  -1

 اسم ظاهر است.

 مثال : سَمِعَ الصَّحابیُّ قَولَ الرّسولِ.       عِندَ الغُروب یَذهَبُ الاَطفالُ اِلی بُیوتِهم.        

فاعل                                             فاعل                        

 طَلَبَت مِناّ الاُمُّ مُساعدََةَ الآخَرینَ.       تَنصَحُنا بَعضَ الاَحیانِ مدُیرَتُنا فی المدرسَةِ.

فاعل                                                      فاعل               

گاهی اوقات یک ضمیر )ا ، و ، ن ، تَ ، تُما ... ( به آخر فعل می چسبد که فاعل است.ضمیر بارز:  -2  

/ تُ ، نام / تِ ، تُما ، تُنَّ / ـ ، ا ، ن / تَ ، تُما ، تُ ـ ، ا ، وصل به فعل ماضی: های متّضمیر  
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چون از ، ـ ، ا ، و / ـ ، ا ، ن / ـ ، ا ، و / ی ، ا ، ن / ـ ، ـ فعل امر ونهی و مستقبل هم:  صل به فعل مضارعضمیرهای متّ

 فعل مضارع ساخته می شوند ضمایرشان همان ضمایر فعل مضارع است.

 

 مثال: اَلاتُشاهدینَ ظُلمَ المُستکبرینَ؟        قُلتُ لِمعَلِّمتی فی الصَّفِّ.

فاعل            فاعل                                     

 اَیُّها الطُّلاّبُ ! لاتَتَعجَّبوا.                          قَد تَوکََّلنا عَلیکَ یا رَبّ.

فاعل                               فاعل                          

 تَقَرَّبوا اِلیَ اللّهِ باِلصَّلوةِ.

فاعل     

3- ضمیر مستتر : اگر بعد از صیغه های 1 و 4 ماضی و مضارع فاعل اسم ظاهر نیاید فاعل آنها )هُوَ( یا )هیَِ( مستتر 

 است.

 مثال:

 رَبُّنا یَنصُرُنا فی الحیاةِ.       الرِّیاحُ هدََّمَت بَعضَ الجدُُرِ.

  فاعل هُوَ مستتر                 فاعل هِیَ مستتر

 صدَیقُکَ فی الشدّةِ سَیُساعدِکَُ.

                   فاعل هُوَ مستتر

در صیغه های 7 و 13 و 14 مضارع و فعل هایی که از مضارع ساخته می شوند و فاعل ضمیر بارز ندارند فاعلشان )اَنتَ ، 

 اَناَ و نَحنُ( مستتر است.

 مثال: نَعرِفُ اَصدقاءَنا فی حَوادثِ الدهّر.        تَعَلَّمْ ما تَسمع فی اللُّغَة العربیَّة.

    فاعل نَحنُ مستتر                           فاعل انَتَ مستتر

 سأَترُکُ فی النَّهر هذه السّمکة.                   لاتُصاحِبْ مَن یَکذبُ فی الکلامِ.

 فاعل انَا مستتر                                  فاعل انَتَ مستتر

 تست:

راً.تَستعَیِّن الفاعل ضمیراً مُ  
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اقَومَ. یَنَّ هذا القرآن یَهدی لِلَّتی هِاِ -1  

العاقِلُ مَن وَعَظَته التَّجاربُ. -2  

یراتِ اللهِ؟خَاَما تَنعَّمتُ بِ -3  

.الاُمَّهاتُ تَعِبنَ مِن اَجلِنا -4  

.عَیِّن الفاعل اِسماً ظاهراً  

.الَّذینَ ذهََبوا اِلی المدرسَة البینَدتُ الطّشاهَ -1  

کّر فی عاقبة کَسَله.سول هُو الَّذی لایُفَالکَ -2  

ساب.وَ اللّهُ یَرزقُُ مَن یَشاءُ بِغَیر حِ -3  

احةُ العلمیَّةُ الَّتی نَبَغَ فیها العُلَماء کثیرة.السّ -4  

 عَیِّن الفاعل لَیس اسماً ظاهراً.

اُمورِ البیت.بُ الاُمّ مُساعدَتها فی هَل تَطلُ -1  

هَجمََ فَصَرَخَ الرّاعی. اِنَّ الذّئبَ -2  

یح نافِذَةَ غُرفَتی.فَتَحَت الرّ -3  

دتُ مِنکَ الیوم؟هَل تَشتَرینَ لی ما اَرَ -4  

 عَیِّن الفاعل یَفرق مع الباقی.

وَصَلتُ اِلی بَیت صدَیقی لِلضّیافَة. -1  

الثَّعلبُ المَریضُ اکََلَ بَقیة طَعام الاَسدِ. -2  

اِدفَعوا لِلفائزین جائزةً مُناسبةً. -3  

التَّلامیذُ یَخلقُونَ الآثارَ الجدَیدةَ. -4  

ذی ، الَّتی ...( باشد از نوع اسم ظاهر است.، ذلک ...( یا موصول )الَّ هاگر فاعل اسم اشاره )هذ :36نکته   

 مثال: عَمِلَت اولئکَ البَناتُ بِوصیَّة والدتهنَّ.

فاعل )اسم ظاهر(            

 اِنَّ النَّبیَّ قدَ اَرسلَه الَّذی یَعلَمُ الاَسرارَ.
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ظاهر(اسم فاعل )                 

 تست:

 عَیِّن الفاعل لَیسَ اسماً ظاهراً.

رَبَّت هذه الامرأةُ اوَلادهَا. -1  

هم.نَبَشاشَةُ الوَجه وهََبَها اللّه النّاس لِتحکیم المودَّة بَی -2  

هَل یَستَوی الَّذینَ یَعلَمونَ وَ الَّذینَ لایَعلَمونَ. -3  

نا بِالصاّلحینَ.قْحِرَبَّنا اَل -4  

: شکل می آید 2: مفعول  انواع مفعول  

 1- اسم ظاهر : یَذکُرُ المومنونَ نعمةَ اللّهِ عَلَیکم.

مفعول                                      

هُما ، همُ / ها ، هُما ، هُنَّ / کَ ، کُما ، کمُ / کِ ، کُما ، کُنَّ / ی ، نا(هر وقت ضمیرهای ) ه ، :  ضمیر -2  

 به فعل بچسبند مفعول می شوند.

 مثال: مَن لایَرحمَُ الناس لایَرحمه اللّه.

مفعول     مفعول                       

ید بعد فاعل.آبعضی وقت ها اول مفعول می  :37نکته   

 مثال: اَلحَقَکَ رَبُّنا بِعبادِه الصاّلحینَ.

فاعلمفعول/          

هر وقت دو ضمیر به یک فعل بچسبند اولی فاعل و دومی مفعول است. :38نکته   

 مثال: اِنّا انَزلناه فی لَیلَةِ القدَرِ.        رَأیتُکَ فی الشارعِ.          یُعَلِّمونَنا

فاعل/مفعول                  فاعل/مفعول                    فاعل/مفعول             

( نیاید اما در ترجمه فارسی قبل از ، عَلی جمله عربی قبل از کلمه ای حروف جّر )مِن ، عَن ، بِ رهر وقت د :39نکته 

( بیاوریم آن اسم مفعول است.، بر آن اسم ) از ، به ، با  

مثال: اِنّی اَخافُ عَلیکم عذَابَ یَومٍ عَظیمٍ.      من برای شما از عذاب روزی بزرگ می ترسم.                     مفعول                                     

 مفعول
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 الرّائد لایَکذبُ اهَلَه.         راهنما به همراهانش دروغ نمی گوید.

مفعول                     مفعول                 

 تست:

 عَیِّن المفعول اِسماً ظاهراً.

.نی بِاحترامٍتْنی المُدیرةُ صافَحَلَماّ رَأتْ -1  

رینَ.الآخَ دهُا عندضائل لانَجِلِفاطمة فَ -2  

نا اِن دعََوناه وهَُوَ یَستَجیبُ لَنا دعَوتنا.رَبّنا یَنصُرُ -3  

اَنّه سَیرجِعُ جدَُّنا مِن سَفَره غداً.نا اُمّنا الیوم اَخبَرَتْ -4  

نکته 41: ضمیر )نا( وقتی به فعل می چسبد هم می تواند فاعل باشد و هم مفعول ، چگونه بفهمیم؟ )نا( را حذف می 
 کنیم اگر فعل ناقص بود فاعل و اگر فعل کامل بود مفعول می باشد.

 مثال: نَصَرنْا : یاری کردیم       نَصَرنَا : ما را یاری کرد       اَخرَجْنا : خارج کردیم

ناقص/فاعل                  کامل/مفعول                         ناقص/فاعل        

 اَخرجِْنا : ما را خارج کن

 کامل/مفعول

 تست:

 عَیِّن الفاعل یخَتَلِفُ نوعَه عَن الاُخری.

رَسولَ اللّهِ یأَمرُنا بِالصدّق. اِنَّ -1  

شاهدَتُ نَفسی بَین نارٍ و نَعیم.نی اِنَّ -2  

لنا.جْاللّاتی تَعِبنَ مِن اَ الاُمَّهاتُ هُنَّ -3  

قدَ تَوکَّلنا عَلیکَ یا رَبّ. -4  

 عَیِّن ضمیر )نا( مَفعولاً.

عَلینا اَن نَتناولَ الاَطعمة الَّتی هی مُفیدةٌ لَنا. -1  

ک النافعة اَیَّتُها المُعلّمة.جاربَعَلِّمینا تَ -2  
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درسیَّة فی طول السَّنَة.نَحنُ فَعلنا واجباتنا المَ -3  

نا.قاءِالیوم ضیافتنا فی بیت اَحدِ اَصدِ -4  

 عَیِّن عبارةً ضمیر )نا( لَیسَ فیها مفعولاً.

وَانصُرنا عَلَی القَومِ الکافِرینَ. -1  

اَخرَجنا اللّهُ مِن ظُلمات الوهَم. -2  

جاحک.نَ ح اَخبِرنا عَن سِرّیا ناجِ -3  

اَخبَرنا الناسَ عَن اعَمالِ الحاکمِ. -4  

 جمله اسمیّه:

الَّذی ، الَّتی( شروع  :موصول ... /ذلک ،هذا :اسم اشاره /هُوَ ، هُما...  :به جمله ای که با اسم یا زیر مجموعه های اسم )ضمیر

می گویند.، شود   

خبر -2مبتدا  -1 : این جمله دو قسمت اصلی دارد  

ابتدای جمله می آید و درباره اش خبری می دهیم. همان اسمی است که ا:مبتد  

قسمتی از جمله است که درباره مبتدا گزارش و خبر میدهد و اگر آن را از جمله حذف کنیم معنی جمله ناقص خبر: 

 است و شنونده هنوز در انتظار است.

 مثال: و اللّهُ عَلی کُلِّ شیٍَ قدَیرٌ.       العذُرُ عِند کِرامِ الناّسِ مَقبولٌ.

مبتدا                خبر        مبتدا                      خبر           

ر باشند )ونَ( می گیرند.ی باشند )انِ( و اگر جمع مذکّهستند اگر مثنّ_  _   مبتدا و خبر مرفوع  

 مثال: عاقبةُ اَمرکِ خَیرُ عاقبةٍ.               هذانِ العالمانِ مَحبوبانِ عند النّاس.

خبر                      مبتدا              خبر     مبتدا              

 تست:

 عَیِّن الجمُلَة الاسمیّة.

رِّضَةٌ.مَمُ رضی و اَنتِمَفی عَلَی العطِاِ -1  

.ع لِلآخَرینواضُالتّع قیمتک بِارفَ -2  

ذلِ ما عندک.بَک بِاکمل جودَ -3  
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هُوَ الصَّدیق. کضائل الَّتی جَعَلَ اللّه لَافضل الفَ -4  

 المُسلمِونَ المومنونَ ذاکِرونَ نِعمةَ اللّه.

خبر  /   صفت  /مبتدا       

 انواع خبر: خبر 3 نوع می تواند باشد.

 1- اسم: الاُمَّهاتُ ساهراتٌ عَلی راحَة اَولادهنَّ.

 2- فعل: التّلمیذتانِ ساعدََتا مُعلِّمتهما فی الصَّفِّ.

 3- جارّ و مجرور: السَّمکُ مِنَ الاَطعمة اللَّذیذة فی شمال ایران.

 تست:

.(ملّر و التّعفکّالتّ هوره شَجَّعَ المُسلمینَ عَلینذُ ظُالاِسلامُ مُ)یة : الِعَیِّن الخبر و نَوعَه فی الجملة التّ  

سلمین: المُ اسم -1  

فکّر: علی التّ و مجرور جارّ -2  

: شَجَّعَ فعل -3  

هوره: مُنذُ ظُ و مجرور جارّ -4  

 عَیِّن الخبر اِسماً.

س.أها اِلی الیَم یَجُرُّ صاحبَؤظرة اِلی الدُّنیا بالتَشاالنّ -1  

ها عذَبَةٌ و مُفیدَةٌ بِالنّسبة لِلطُّلاّبِ.نمَضامی -2  

مِن اَوّل السَّنَة. هدی فی لَیلَة الامتحانِ لایُفیدُ لِاَنیّ لمَ اَجتهدجُ -3  

.حُسنُ الخُلق مِن ثمراتِ الاَدب -4  

عنا(فی شارِ ةرتفعر المُالجدُُ فی الیوم الماضی هدََّمَت بعضَ دیدةُالریّاحُ الشّ):  عَیِّن الخبر و نوعه  

و مجرور : جارّ فی شارع -4و مجرور  : جارّ فی الیوم -3: فعل  هَدَّمَت -2: اسم  الشدّیدة -1  

 نکته 41: اگر همراه اسم اشاره، اسم نکره )بدون ال( بیاید آن اسم بدون ال خبر است.

 مثال : هذا کتابٌ اَنزَلناه مبارکٌ مُصدَِّقٌ...

خبر /مبتدا         
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 اما اگر بعد از اسم اشاره اسم ال دار بیاید آن اسم ال دار خبر نیست و به آن مشارٌالیه گویند.

 مثال: اولئکَ الرِّجالُ فی الشاّرع.   هذا المرضَُ شائعٌ فی هذه المدینة.

مبتدا  مشارٌالیه   خبر      مبتدا  مشارٌالیه  خبر         

فعل اگر بعد از اسم نکره یا موصول )الَّذی ، الَّتی ...( بیاید خبر نیست.: 42نکته   

 مثال: هؤلاء طُلاّبٌ اِجتَهدَوا فی دُروسِهم.    هُوَ الَّذی یُعَلِّمُ التَّلامیذَ.

مبتدا   خبرخبر                            مبتدا             

و مجرور باشد تا این اتفاق بیافتد در این  گاهی اوقات خبر قبل از مبتدا می آید که خبر حتماً باید از نوع جارّ :43نکته 

مقدّم( داریم. مؤخّر( و )خبرِ یصورت )مبتدا  

 مثال : فی الغُرفةِ شَخصٌ.        وَ مِن اللّهِ التَّوفیقُ.        لی اُختٌ تُحِبُّ اللَّعبَ.

خبر مقدّم/مبتدای مؤخّر  خبر مقدّم/مبتدای مؤخّر  خبر مقدّم/مبتدای مؤخرّ     

 تست:

 عَیِّن الصَّحیح فی تعیین الخبر.

ولادهِنَّ.لِاَ اولئکَ اُمَّهاتٌ یُتِعبنَ اَنفُسَهُنَّ -1    یُتِعبنَ

ولیُّ الَّذینَ آمَنوا. اللّهُ -2    آمَنوا

لطُّلاّبُ فی دُروسِهم مُجدّونَ.لاء اؤه -3    الطُّلاّب

اِلی الناس مِن اَفضل الاُمور. الاِحسانُ -4    مِن اَفضَل

 عَیِّن المبتدأ لَیسَ مؤخّراً.

.سائل کثیرةنب بَیتنا کُتبٌ و رَکتبة جَفی مَ -1  

.المُستَمرّالجُهدُ  جاح الاَشخاص هُوَبُ نَسَب -2  

حتوی.کل و المُعةٌ فی الشّها اَنواعٌ مُتنوّلَ -3  

ن اَحسن الاعَمال عندی زیارة اُمیّ کُلّ یَوم.مِ -4  

 عَیِّن الخبر یخَتلف عَن الباقی.

مکن اَن نَعملَه لَه.شَی ءٍ یُ لّقلِخالقنا اَ کرالشّ -1  

ت فی الرّبیع.سَفی الحدیقة وُرود جمیلَةٌ قد غُرِ -2  
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تی اَخذَتها اُمیّ یَوم أمس.کتابی علی المنضدة الَّ -3  

نا ضُیوفٌ کثیرون فی بَیتنا الاُسبوع القادم.لَ -4  

ترجمه  (همان)هر وقت بین مبتدا و خبر ضمیر )هُوَ ، هُما ، همُ ...( بیاید معنی تأکید می دهد و )ترجمه(:  44نکته 

 می شود.

 مثال: اَصحابُ الجنّة همُ الفائزونَ    اصحاب بهشت همان رستگارانند.

مبتدا                 خبر          

و مجرور در جمله خبر است یا نه آن را حذف می کنیم اگر معنی جمله ناقص  اگر بخواهیم متوجه شویم جارّ:  45نکته 

دیگری است.کلمه  ،و مجروری بیش نیست و خبر و مجرور خبر است اما اگر جمله معنی داد جارّ بود آن جارّ  

 مثال: فی تلک الحدیقة رائحة الاَزهار کثیرةٌ.

خبر     مبتدا           جارّ و مجرور          

 فی اِنشاءِکَ خَطأ صَغیرٌ فاَقْرَأه مَرَّةً اُخری.

خبر مقدّم/مبتدای مؤخرّ   

 تست:

 عَیِّن ما یختِلفُ فیه نَوع الخبر.

.نا ثلاثَةُ اَبواب کبیرةدرستِلِمَ -1  

بةِ الاهِتمامُ باِلدُّروسِ واجبٌ.عَلی کُلِّ الطَّلَ -2  

دح و الذّمّ.مق الاغِراق فی المَکبَر الحُاَ -3  

دّاً.لّاحونَ مُجدّونَ جِریتنا الفَفی قَ -4  

 درس ششم

 معلوم و مجهول:

فعلی است که معنی آن با فاعل کامل می شود و مفعول لازم ندارد. مثال: ذهََبَ: رفت:  فعل لازم  

: رَأیَ: دید دارد . مثالبرای کامل شدن معنا مفعول لازم  فعلی است که فعل متعّدی:  

 یادآوری: از فعل متعدّی می توان پرسید )چه کسی را( یا )چه چیزی را(

فَرَّحَ: شاد کرد فعیل( غالباً متعدّی هستند. مثال: اَخرجََ: خارج کرد   یادآوری: باب های )افِعال و تَ  
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: برگزار شداِنعَقدََ زم است و هرگز مفعول نمی خواهد.)اِنفعال( همیشه لا یادآوری: باب  

فعلی که فاعلش مشخص است مثل: خورد ، می بیند ، پوشیدفعل معلوم:   

فعلی که فاعلش مشخص نیست مثل: خورده شد ، دیده می شود ، پوشیده شدفعل مجهول:   

استفاده می کنیم. (شودمی)و مضارع مجهول از مشتقات  (شد): برای ترجمه فعل ماضی مجهول از مشتقات هتوجّ  

 روش ساخت فعل مجهول در عربی:

می دهیم. هضمّ ُ -کسره می دهیم / حروف حرکت دار )غیر ساکن( قبل از آن را   ِ -عین الفعل را  : یماض  

  تُعُلِّموا ← تَعَلَّموا         اُستُخرِجَ   ←اِستَخرَجَ          کُتِبَ    ←کَتَبَ     

آموخته شدند ←استخراج شد/ آموختند  ←/استخراج کرد نوشته شد ←نوشت   

ه می دهیم.ضمّ ُ -فتحه می دهیم / حرف مضارع )تینا( را   َ -عین الفعل را   مضارع:  

یُستَخدَمونَ ←یُترَکُ                    یَستَخدِمونَ  ←مثال : یَترُکَ   

استخدام می شوند ←ترک می شود/ استخدام می کنند  ←ترک می کند    

تُشاهَدُ ←تُشاهِدُ                

مشاهده می کند  ←   مشاهده می شود 

َ-  ،  ُ-:   مضارع مجهول  ِ- ،  ُ -  : ماضی مجهول:  خلاصه  

فعل های لازم و امر مجهول نمی شوند. :46نکته   

  مثال: ذهََبَ ← ذهُِبَ

         رفت ← رفته شد

 تست:

لمجهول. )عَلِمتُ ، نُکرَِّمُ(لِن الصَّحیح عَن البناء عَیِّ  

رَّمُعُلِمتُ ، نُکَ -4عُلَمتُ ، نُکَرِّمُ   -3  عُلَمتُ ، نُکَرَّمُ -2  عُلِمتُ ، نُکَرِّمُ -1  

ه شروع شده باشد حتماً مجهول است.ضمّ  ُ-هر وقت اول فعل ماضی با   : 47نکته   

استقبال شدید:  اُستقبلتم        نقل شد:  نُقلمثال:   

ضمّه شروع شود مجهول است.ُ  - ل فعل مضارع با هر وقت او :48نکته   
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شویمنُستخدم: استخدام می          شود: یاری می مثال: یُنصر  

 به جز فعل مضارع 3 باب )افِعال ، تَفعیل ، مُفاعَلَة(

یُکذََّبُ ←یُکذَِّبُ         /        یُرسَلُ ←مثال: یُرسِلُ   

تکذیب می شود ←ارسال می شود / تکذیب می کند  ←ارسال می کند   

هَدُیُشا ←یُشاهدُِ                

مشاهده می شود ←مشاهده می کند   

 تست:

.یِّن الصَّحیح فی ب ناء المجهولعَ  

یُتَعَلِّمونَ ←یَتَعَلَّمونَ  -2    اُحسَنَ ←اَحسَنَ  -1  

یُؤخَذُ ←یأَخُذُ  -4  اُستَقبِلَ ←اِستقبَلَ  -3  

 عَیِّن الخَطأ فی ترجمة الافعال.

: تغییر دادم   غَیَّرتُ -2                  کنیم : تمرین می مارِسُنُ -1  

: خارج می کنم اُخرِجُ -4               : ترک می کرد کانَ یُترَکُ -3  

 تست:

.الَّذی یمُکنُ اَن یبنی للمجهول عَیِّن الفعل  

لامیذَ بِالاِجتهاد.نَصَحَ المدُیرُ التّ -1  

لی اَنفُسِکمُ.عَ واشَبابُ اعِتَمدِ یا -2  

ینَةُ قَلیلاً.فانِکسَرَت السَّ -3  

مل.عَ فسه کَثیراً دونَنَیَفخَرُ بِ الانسانُ قدَ -4  

دارد.نائب فاعل  مجهول دارد اما فعلِ فاعل معلوم فعلِ  

.به آن نسبت می دهیم مجهول راکه فعل است اسمی نائب فاعل:   

 ویژگی های نائب فاعل:

است اگر مثنی باشد ، )انِ( و اگر جمع باشد ، )ونَ(   ٌ-ُ  -نائب فاعل مثل فاعل مرفوع   -  
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 می گیرد.

 مثال: اُخذَِ القلمُ      یُعرَفُ المُجرمونَ بِسیماهمُ    حذُِفَ السُؤالانِ

نائب فاعل           نائب فاعل                   نائب فاعل          -  

همان طور که برای به دست آوردن فاعل از فعل ، سوال های چه کسی یا چه چیزی را می پرسیم برای به دست آوردن  -

 نائب فاعل هم ، این دو سوال را از فعل می پرسیم.

 مثال: کُتِبَ التَّمرینُ. : تمرین نوشته شد           چه چیزی نوشته شد ← تمرین

نائب فاعل              

     اُستُشهدَ حُسینٌ )ع( بِکربلَاء./حسین در کربلا شهید شد/چه کسی شهید شد ← حسین     نائب فاعل

 نائب فاعل مانند فاعل بعد از فعل می آید نه قبل از فعل.  -

 مثال : الاِنسانُ خُلِقَ ضَعیفاً.     /     خُلِقَ الانسانُ ضَعیفاً

نائب فاعل                /مبتدا                            

 فعل مجهول به لحاظ جنس با نائب فاعل مطابقت دارد.

 مثال: سُئِلَ المُعلِّمُ.        سُئِلَت المُعلِّمةُ.

مؤنّث/مؤنّث       مذکّر/مذکّر             

 نکته49: نائب فاعل مثل فاعل 3 نوع می آید.

 1- اسم ظاهر: تُغرَسُ الاَشجارُ فی هذه الحدَیقَةِ.       کُتِبَ عَلیکم الصّیامُ.

نائب فاعل                   نائب فاعل                                                 

 2- ضمیر بارز: هذا الَّذی رُزقِنا مِن قبل                لَعلَّکمُ تُرحَمونَ.

نائب فاعل            نائب فاعل                                                  

 3-  ضمیر مستتر: افََلا یَنظُرونَ اِلیَ الاِبِل کَیفَ خُلِقَت.

مستتر (هیَِ)                                                         

 تست:

.یِّن )الطالبة( نائبة عن الفاعلعَ  

تُخبِرُنا الطالبةُ اَخباراً عِلمیَّةً. -1  
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الاِنترنت. رَتُکاِتبُ الطالبةُ اُسرتَها عَب -2  

شاهَدتُ الطالبةَ الذَّکیَّةَ. -3  

ها.تُشَجَّعُ الطالبةُ لِتَجدَِ طَریقةً لِحَلِّ مَسأَلَتِ -4  

.ن الصَّحیح فی تعیین نائب الفاعلعَیِّ  

.قاًّصائبُ اَصدقاءنا حتُعرِّفُنا المَ -1  

.الِبعَلیَ الجِ بیَّةٌوُجدَِت اعَشابٌ طِ -2  

لک الحَقیبةُ مِن الطِّفل.تتُأخَذُ  -3  

رُوِیَ یَوم الغدیر عَنِ الرَّسول )ص( حدَیثٌ. -4  

.عَیِّن العبارة الصَّحیحَة  

التَّکاسُلِ. ةُ مِنأرمَمُنِعَت ال -1  

عُرِفَ مُنذُ القدَیم اَنواع مِن الحکایاتِ. -2  

کثیرةٌ.یزیاء تألیفاتٌ فقدَ اُلِّفَ فی ال -3  

التَّلمیذاتِ مِنَ الخمول. یُنهیَ بَعضُ -4  

راً.عَیِّن نائب الفاعل ضمیراً مُستتَ  

یَّرتُم طریقةَ حیاتکم.غَکأَنَّ عُقولَکمُ قدَ غُسِلَت فَ -1  

اِنیّ اُرسِلتُ لِلتَّعلیم. -2  

م.تُؤَیَّدُ آراء هذا العالِلا -3  

.کاسُلالتّ مِنعنا مُنِ -4  

 عَیِّن نائب الفاعل لَیس ضمیراً بارزاً.

ساب.حِ یُترکَوا بِلاالبَشر لا اعِلَم اَنَّ افَراد -1  

رنا اَن نَصوم شَهر رمضان.اُمِ -2  

دقیقاً. ؤیَّد لاَِنَّه لَیسَاِنّ کلامک لایُ -3  

کَ صدَیقٌ وَفیٌّ.نّنُسیت فی قَلبی لاَِکَ مااِنّ -4  
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بار  اگر در یک جمله حرکت فعل را نگذاشته باشند برای اینکه بفهمیم آن فعل معلوم است یا مجهول یک :51نکته 

.است بار مجهول ترجمه می کنیم تا بفهمیم معلوم یا مجهول فعل را معلوم و یک  

: مردم با سخنشان می شناسند. مثال: یعرفُ الناسُ بِکلامِهم   معلوم  

: مردم با سخنشان شناخته می شوند. مجهول                                 

 در سال نهم با این ترکیب آشنا شدیم.

 صدَیقُکَ العزیزُ      دوستِ عزیزِ تو    )اسم + ضمیر + اسم(

و موصوف/مضاف الیه/صفت مضاف  

 حالا با این ترکیب آشنا می شویم.       ترکیب 3 اسم با هم :

 غُرفَةُ البَیتِ النَظیفةُ                                غُرفَةُ البَیتِ نظیفَةٌ.

خبر/م الیه/مبتدا                   صفت  مضاف و موصوف/م الیه/  

خانه تمیز است. اتاقِ                   اتاقِ تمیزِ خانه                      

ر است. گاهی بین موصوف و صفت یک مضافٌ الیه می باشد نه صفت )البَیت( که مذکّث )النَّظیفة( مونث و صفت )غُرفة( است که مونّ

 فاصله می اندازد.

 تست:

 .فی تَرجمة العبارات الخَطَأعَیّن 

 طُلاّبُ الجامعةِ الفائزونَ: دانش آموزانِ موفقِ دانشگاه -1

 بابُ المدَرسة کبیرٌ: درِ بزرگِ مدرسه -2

 پنجره ی زیبای خانه نافذةُ البَیتِ الجَمیلَةُ: -3

 ظاهرةُ المَطَرِ عَجیبَةٌ: پدیده ی باران عجیب است.  -4

 درس هفتم:

 :نون وقایة  و  حروف جرّ

 کلمه به 3 بخش تقسیم می شود: 1- اسم  2- فعل  3- حرف

در این درس با مهمترین حروف آشنا می شویم که حروف جرّ نام دارند بعد از حروف جرّ اسم می آید که به این اسم 

جارّ و مجرور گویند.مجرور به حرف جرّ گویند که به حرف جرّ و مجرور روی هم   

 حروف جرّ: ب،ت،ک،ل،و،مُنذُ،مذُ،خَلی / رُبَّ،حاشا،مِن،عدَی،فی،عَن،عَلی،حَتّی،اِلی

روفی که زیر آنها خط کشیده شده در کتابهای درسی نیامدح  
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 )و( قسمیّه حرف جرّ است مثال: وَالعَصر ِ، وَالتّینِ ، وَاللهِ

است اگر مثنّی باشد )یْنِ( و اگر جمع مذکّر باشد )ینَ( می گیرد.ُ  – یاُ  –حرکت اسم بعد از حروف جرّ   

 مثال:  اِثنانِ خَیرٌ مِن واحدٍِ.  وَ باِلوالدَِیْنِ اِحساناً.  الاِحترامُ علی المُعَلِّمینَ واجِبٌ.

 کلماتی مانند )جَنبَ،تَحتَ،خَلفَ،اَمامَ،بَعدَ،قَبلَ،بَینَ و...( که قید زمان و مکان هستند اسمند نه حرف.

 تست:

 عَیِّن عِبارةً لَیسَ فیها مِن الحروفِ الجارَّة.

لّا مِن ثَلاثٍ.اِذا ماتَ الاِنسانُ اِنقَطَعَ عَمَلُه اِ -1  

اَخذََنی اِلی الشاّطِئ و لَمّا عَزَمتُ اَن اَشکُرَ مُنقذِی. -2  

 لَها. لافینُ سَمَک الِقرشَ عدَوّاًدَّالتَحسَبُ  -3

 لکنیّ رَأیتُ دُلفیناً کَبیراً یَقفِزُ قُربَ الماءِ. تُ اَحداً وَما وَجدَ -4

 تست:

 اَکثَر.عَیّن عبارةً جاءَت فیها الحروف الجارّة 

 حُبّ اللهِ.من النّاس من یَتَّخذُِ من دون الله اَنداداً یُحبّونَهم کَ -1

 جونَهم من النّور اِلی الظّلمات.هُم الطاّغوت یُخرِروا اَولیاءُفَالَّذینَ کَ -2

 الله. الحافظونَ لحدُود و رعروف و الناّهونَ عَن المُنکَالرّالکعونَ السّاجدِونَ الآمِرونَ بالمَ -3

 نه.برهُا علَامةً لِرَضی الله عَیش یَعتَعة العَاِذا انَعم اللهُ علی الانسان بسِ -4

 عَن غیره فی عدد الحروف الجارّة. یخَتلفُعَیّن ما 

 عین لِکی یَقنعهم.مِدر المُستَیَجبُ عَلی الانسان اَن یَکون کلامه لَیّناً علی قَ -1

 ینَ.فَسَمّوا بالإخوان الحقیقیّ ملهم بهذا الاُسلوبلون عَهمُ کانوا یُواصِ -2

 قاءها طول الاَیاّم.لایَتوقّع بَ ، عمةل علی نِصَالنّاس فی هذه الحیاة من اِذا حَ اقَوی -3

 راثنا الاسلامیّ.نا بِتُمِرَمزاً یُشیرُ اِلی مقدار اهِتما اَصبحت لَنا اللُّغة العربیَّة قدَ -4

 عَیّن العبارةَ الصَّحیحةَ.

 المومنونَ رِجالٌ.مِن  -1

 عَلی الانسانَ مُساعدةُ الآخرینَ. -2

 .لِوالدَیَّ لی وَ رَبَّنا اغفِر -3

 کتَبَةِ.ثتُ عَن الکتابانِ فی المَبَحَ -4

 اسماز  قبلفقط  حرف جرّحروف )ل( و )حَتیّ( ممکن است قبل از فعل بیایند که در این صورت حرف جرّ نیستند چون  : 51نکته 

 می آید.
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 نجَحَ فی الحَیاةِ.لاَِحاوَلتُ کَثیراً       یعَبدُوا رَبَّ هذا البَیت.  لفَ مثال:

 جاءَ الحَقُّ. حَتیّتیَ اللهُ باَِمرِه.               ...یأَ حَتَّی...

 حرف جرّ )لِ( وقتی با ضمیر بیاید )لَ( نوشته می شود. :52 نکته

 کُم دینُکم.لَ               نا اعَمالُنا.   لَ

 تست:

 رةّ.فیه مِن الحروف الجا لَیسَعَیّن ما 

 روا الاغَنیاء.قِفَلیُعظّم النّاسُ الکُرَماءَ وَلیَحتَ -1

 الصاّبرین. مِنکم و دینَجاهِم حَتیّ نَعلَمَ المُنبلُونّکُوَلَ -2

 رُ الحیوانات.لغُراب صَوتٌ یُحذِّفَلِ -3

 مارَأیتُ مُعلّمی حَتّی الآن. -4

 الدّروسِ( تعلمّ)هَل تَستطیعُ التّلامیذ عَلی .لیه ب خطَّعَن قراءَة ما اُشیرَ اِما هُوَ الصَّحیح 

 تَعلُّم -4      تُعَلَّم  -3     تَعَلَّم   -2      تُعَلَّم  -1

 صل شود معنی مالکیت می دهد.متّ )ل( + ضمیرهر وقت حرف جرّ  : )ترجمه(53نکته 

 پدری مهربان داری.   لَکَ اَبٌ حَنونٌ.    ال داریم.   می فعّمعلّ  لَنا مُعلمٌّ نَشیطٌ. مثال : 

 می دهد. ، لازم است( بیاید معنی ) باید ابتدای جملهدر  اسمیا  ضمیراگر حرف جرّ )عَلی( همراه یک  : 54نکته 

 /به درس ها توجه کنند. بایدمثال: عَلی کُلّ الطَّلَبةِ الاهِتمامُ باِلدُّروسِ.    همه دانش آموزان 

 همه دانش آموزان به درس ها توجه کنند. لازم است                                              

یا در ترجمه نمی آید یا کلمه دیگری ترجمه می شود یا حرف جرّ بعضی از فعل ها همراه یک حرف جرّ می آیند که این  :55نکته 

 کلاً معنی را تغییر می دهد.

 مِن رَبَ مِن / جاءَ بِ / قامَ بِ  / سَخِمثال: حَصَلَ عَلی / قَرُ

 خره کردسبه دست آورد / نزدیک شد به / آورد / اقدام کرد / م  

 تست:

 .ن الصَّحیح فی التَّرجمةعَیِّ

 .همه گناهان توبه ای دارند به جز بد اخلاق ذنَبٍ تَوبَةٌ الِاّ سوء الخُلق.   لِکُلِّ -1

 زندگی دلفین ها در دریا گروهی است.  لِلدَّلافین حَیاةٌ جَماعیَّةٌ.  -2

 دانش آموزان اقدام به خواندن درس هایشان کردند.   بُ بِقراءَةِ دُروسِهمِ.الّطُّیَقومُ ال -3

 من در همه حال باید به پدر و مادر احترام بگذارم. عَلیَّ اِحترامُ الوالدَینِ فی جَمیع الاَحوالِ.   -4

( می آوریم که به آن نصل کنیم قبل آن حرف )را به فعل متّ، اَم(  )من به معنی )ی(صل متّ هر وقت بخواهیم ضمیر نون وقایة:

 د.نمی گوی )نون وقایة(

 مرا یاری می کند      )یَنصُرُ + ن + ی(     یَنصُرُنی       ی+  ن+  فعل

 مرا یاری کردید    )نَصَرتمُ + ن + ی(        نَصَرتُمونی
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 به من ظلم می کنند      )یَظلِمونَ + ن + ی(      یَظلِمونَنی

 می آید. مثال: لَیتَنی، لَعلَّنی، لاَِنَّنی )ن( وقایةگاهی اوقات بعد از بعضی از حروف نیز 

 است. مفعولوقایة همیشه  )ن(پس از )ی( ضمیر  :56نکته 

 م خارج کن.خدایا مرا از تاریکی های توهّ     مِن ظُلماتِ الوهَمِ.   ینهمَُّ اَخرِجْاللّ

 مفعول          

 تست:

 عَیّن الخَطأ عَن اِستخدام نون الوقایة.

 عَرَفَنی -4      حَیَّرَنی  -3      ذهََبَنی  -2      یدُخِلُنی  -1

 .عَیّن ضمیر )الیاء( لَیسَ مفعولاً

 .دیقُ الوفیّصَدَّقَنی الصَّ -2                    .اَرشدََنی المُعَلّمُ -1

 .اَیُّها الناّسُ! لاتَظلِمونی -4                 .تَحزَنیاُمّاه! لایا  -3

 درس هشتم:

 این دسته آن و در 3با هشتم سال دهم درس  شود و وزنهای خاصی دارد که دراسمی که از ریشه فعل ساخته می  اسم مشتق:

 دسته دیگر آشنا می شویم. 2با  سدر

 ثلاثی مزید -2   ثلاثی مجّرد -1   دو نوع ساخته می شود ازاسم فاعل: 

 می بریم. )فاعل(حرف اصلی فعل را بر وزن  3: ثلاثی مجّرد

 کاتِب )نویسنده( ← یَکتُبُ     سامِع )شنوا(   ← مثال: سَمِعَ

 خالِق )آفریدگار( ←خَلَقَ 

 کار انجام می دهیم. 3ثلاثی مزید ساخته می شود برای ساختن آن  فعل مضارعاز  ثلاثی مزید:

 رسل ←را حذف می کنیم.  یُرسِل  حرف مضارع -1

 مُرسل ←  می گذاریم.)مُ( به جای آن حرف  -2

 : ارسال کننده، فرستندهمُرسِل ←  می دهیم. کسره( ِ-را ) عین الفعل -3

 گار...( ، ، ا + پسوندهای ) نده مضارعیا  بن ماضی ترجمه اسم فاعل: *

 ی و جمع دارد.ث، مثنّاسم فاعل مانند اسم های دیگر مونّ :57نکته 

 نِنِ / مُؤمنَتانِ، مُؤمنَتَیْمُؤمنانِ، مُؤمنَیْ  2ی = مُؤمن / مؤمنَةِ       مثنّ  1مفرد = 

 ث مونّ       /      ر   مذکّ            ث               مونّ /ر مذکّ              

 مُؤمنونَ، مُؤمنینَ / مُؤمنات   2 <جمع  

 ثمونّ /         ر مذکّ                     

 تست:

 .ن اسم الفاعل من الفعل المزیدعَیِّ
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 هذا الطّفل منتظر والدّموع عَلی عَینه. -2              عین  فَما لَنا مِن شافِ -1

 ائل مِن اَموالی.اً لِلسّقّجَعَلتُ حَ -4         مَن عَمِلَ صالحاً فَلِنَفسه. -3

 فاعل(.العَیّن الجوابَ الَّذی لایکونُ فیه )اسم 

 العَدوّ بِشجاعَةٍ. ها الجُندیّ! جاهدِِاَیُّ -2         ة فَرحانة. حاجالبة النّالطّ -1

 لا تَتَّخذِوا الکافِرینَ أولیاء. -4            شَکَرَ المُؤمنونَ رَبَّهمُ. -3

 و اسم فاعل هستند. لفاعِاسم هایی مانند )هادی، راوی، قاضی و ...( بر وزن  :58نکته 

 برای تشخیص جامد یا مشتق بودن اسامی جمع مکسّر اول آنها را مفرد می کنیم. :59نکته 

 قاضیِ ← قُضاة/  طالِب ← طَلَبَة/  عالمِ ← عُلَماء/  تاجِر ←مثال: تُجاّر 

 تست:

 الفاعل.ن ما لَیسَ فیه اسم عَیِّ

 یَبیعُ الکَسَبةُ اَموالَهمُ رَخیصَةً. -2         جَلسََ الحُکماءُ فی مَجلسِ الاَمیر.  -1

 اَلَّفَ الکُتاّبُ کُتباً عَدیدةً. -4                 .اَنشدََ الشُّعراءُ اَشعاراً جَمیلَةً -3

 مزیدثلاثی  -2   ثلاثی مجّرد   -1دو نوع ساخته می شود از  اسم مفعول:

 می بریم. فعول()مَحرف اصلی را بر وزن  3 ثلاثی مجّرد:

 (شده کشف) مَکشوف ←یَکشِفُ    مَحمود )ستایش شده(   ←مثال: حَمدَِ 

 مَعبود )عبادت شده( ← اعُبدُْ 

 کار انجام می دهیم. 3ساخته می شود. برای ساختن آن  مضارع ثلاثی مزیداز فعل  ثلاثی مزید:

 ستخدم ←می کنیم. یَستخدم  حذفرا  حرف مضارع -1

 مُستخدم ←ستخدم می گذاریم.  )مُ(به جای آن حرف  -2

 مُستخدَم: استخدام شده←مُستخدم می دهیم.  فتحه َ(-را ) عین الفعل -3

 شده+  ه+  بن ماضی عول:فترجمه اسم م *

 را با اسم مفعول اشتباه نگیریم. )مُفاعَلَة(حواسمان باشد مصدرهای باب  :61نکته 

 ، مُجاهدََة مثال: مُشاهَدَة

 تست:

 عول.فمفیها اسم ال ماجاءَبارةَ الَّتی ن الععَیِّ

 .فَحتَهمُ قُلتُ: تَفضَّلواستقبَلتُ الضّیوف و بَعدَ مُصااِ -1

 لمُوَظَّفینَ.األَ مِن المدُیرُ سَ -2

 روة )قارون( المُعظَّم.یا لَیتَ لَنا ثَ -3

 ه مَسروراً.یَنقَلِبُ اِلی اَهلِ -4

 ی و جمع دارد.ث، مثنّاسم مفعول هم مانند اسم فاعل مونّ
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 مَنصورانِ، مَنصورَینِ /   2ی = مثنّ     مَنصور / مَنصورَة     1مفرد =  مثال:

      ر   مذکّ                              ث  مونّ  / ر مذکّ                      

 مَنصورونَ، مَنصورینَ / مَنصورات  2 <جمع        مَنصورَتانِ، مَنصورَتَینِ 

 ثمونّ   /    ر       مذکّ                                         مونّث         

 تست:

 فیها اسم الفاعل و اسم المفعول معَاً. ماجاءَن العبارَةَ الَّتی عَیِّ

 مٌ عِنده.م وَ قَیِّقته مُغتنالبُ الَّذی وَهُوَ الطّ -1

 کُلّ اَصدقائه. ندالاِنسانُ الناّجح معتَمد عِ -2

 لام ذلک الشّخص.ن کَمِ اًسأَلَه الاُستاذ متعَجّب -3

 لامِه.المَعروف و اَستَمِعُ اِلی کَاَنا اُحِبُّ الآمر بِ -4

 نها نمی توان ساخت.آهستند اسم مفعول هم از  )مفعول ناپذیر( لازمفعل هایی که  : 61نکته 

 که همیشه لازم است. )اِنفعِال(مثل باب 

 مُنقَلَب ←اِنقَلَبَ             ذهوبمَ ←مثال: ذهََبَ 

هستند اما  اسم مفعول، مَشهور و ...( و  ، مَضمون جمع )مَحصول ، مَشاهیر و...( ، مَضامین )مَحاصیلاسمهایی مانند  :62نکته 

 )مَصابیح، مَفاتیح و...( جمع )مِصباح، مِفتاح و ...( اسم مفعول نیستند.

 ممکن است حرکت اسم فاعل یا مفعول ثلاثی مزید گذاشته نشده باشد که بهترین راه تشخیص ترجمه است. :63نکته 

                                                                                        است. کنندهاصلاح امام مهدی )عج( همان امام   المصلح.مام المَهدیّ )عج( هُوَ الاِمامُ الاِ

 اسم فاعل

 است. مورد احتراماین پیرمرد نزد مردم    اس.  عِند النّ محترمیخ هذا الشَّ

 اسم مفعول         

 تست:

 ن ما لَیس فیه اسم المفعول.عَیِّ

 الامامَ المُنتظر. یَنتظِرُ المومنونَ -1

 اً.مَفاهیمُ هذه القصصِ عَمیقَةٌ جدِّ -2

 قل مُصلح کُلّ شیَءٍ.العَ -3

 ت بِعباراتٍ مأَلوفَةٍ.ارأة هذه العبارت المَمَتَرجَ -4

 است.  ةفعَاّلَ  یا  فعَاّل  وزن آن اسم مبالغه:

 دروغگو(   عَلاّمَة )بسار دانا( مثال: کذَّاب )بسیار

 )بسیار مهربان( ةحَناّنَ  ار آمرزنده( یغَفاّر )بس
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 علَاّمَة هیَِو    هُوَ عَلاّمَةث نیست بلکه نشانه بسیاری آن ویژگی در اسم مبالغه است. بنابراین نشانه مونّ علَاّمَةدر وزن  )ة( :64نکته 

 هر دو صحیح هستند.

 خلبان(، طَیاّر ) جاّرمثال: نَ   باشد اسم مبالغه به حساب نمی آید. فَعاّلَةیا  فَعّالبر وزن  شغلیا یک  ابزارو  وسیلههرگاه یک  :65نکته 

 ، نَظاّرَة )عینک(

 تست:

 عَیّن ما فیه اسم المبالغة.

 وَضَعت اُمّی الطَّعامَ فی الثَّلاّجَة. -1

 قینَ.الکُفاّرَ وَ المُنافِ یا اَیُّها النّبیّ جاهِدِ -2

 یَعمَلُ الفَلاّحُ فی المَزرعََة. -3

 رَبَّک اِنَّه کانَ تَوّاباً رَحیماً. اِستَغفِرْ -4

 

 

 

 

 


